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Na drugiej pozycji do mety dojecha³
Bartosz Zmarzlik, trzeci by³ Mikkel
Michelsen, natomiast Leon Madsen
nie ukoñczy³ fina³owego wyœcigu ze
wzglêdu na defekt motocykla. Po szeœ-
ciu tegorocznych rundach w klasyfika-
cji indywidualnych mistrzostw œwiata
zdecydowanie prowadzili Zmarzlik,
maj¹cy w dorobku 104 punkty. Na
drugim miejscu jest Jack Holder ze
strat¹ a¿ 27 punktów, natomiast na
trzeciej pozycji znajduje siê Michelsen
z dorobkiem 75 punktów. Z zawodni-
ków ebut.pl Stali Gorzów szósty jest
Martin Vaculik maj¹cy 65 punktów, a
dziesi¹ty Szymon WoŸniak z 49 pun-
ktami.  Do zakoñczenia rywalizacji po-
zosta³o piêæ rund.

W Gorzowie Grand Prix rozegrano
ju¿ po raz trzynasty i zainteresowanie
tymi zawodami wci¹¿ jest bardzo
du¿e. W dniu imprezy klub musia³ uru-
chomiæ sprzeda¿ dodatkowej puli bile-
tów na miejsca stoj¹ce, gdy¿ wszyst-
kie siedz¹ce by³y ju¿ zajête. Dopisa³a
równie¿ pogoda, by³a bardzo ciep³o,
du¿ym zainteresowanym cieszy³a siê
strefa kibica umiejscowiona w pobli¿u

mostu kolejowego nad Wart¹. Kilka
godzin przed zawodami odby³a siê
tam sesja autografowa, w strefie go-
œcili wszyscy zawodnicy. Podczas pre-
zentacji i odgrywania polskiego hym-
nu kibice utworzyli ogromn¹ bia³o-
czerwon¹ flagê na wszystkich
sektorach, a potem przez ponad dwie
godziny œwietnie siê bawili.

Tegoroczne ¿u¿lowe œwiêto w na-
szym mieœcie trwa³o dwa dni, gdy¿
dzieñ wczeœniej co bardziej zagorzani
fani mogli obejrzeæ w akcji najm³od-
szych ¿u¿lowców, œcigaj¹cych siê na
normalnych torze, ale na motocyklach
z silnikami o pojemnoœci do 250 cc.
Jazda na takim sprzêcie wcale nie od-
biera atrakcji, wrêcz przeciwnie o wy-
nikach decyduj¹ g³ównie umiejêtnoœci
a nie szybkoœæ motocykli. Ogl¹danie
dzieciaków do 16 lat stanowi³o du¿¹
przyjemnoœæ, a ¿e mistrzem œwiata
zosta³ Polak - Maksymilian
Pawe³czak, radoœæ widzów by³a tym
wiêksza. 

Nastêpne Grand Prix w Gorzowie
ju¿ za rok…

RB

Żużlowe święto za nami, kolejne za rok
W ostatnią sobotę czerwca na stadionie im. Edwarda Jancarza w Gorzowie odbył się turniej ISS Grand Prix Polski, który zakończył się zwycięstwem
Szweda Fredrika Lindgrena. 
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Bartosz Zmarzlik (z lewej) jest już naprawdę bliski wywalczenia piątego w karierze tytułu indywidualnego
mistrza świata. Stojący obok niego kapitan ebut. pl Stali Gorzów Martin Vaculik ma nadal spore szanse
na zdobycie drugiego medalu



ww    1.07.
2006 - premierą sztuki „Nocleg
w Apeninach” otwarto Teatr Let-
ni.
ww    2.07.
1257 - założono miasto Gorzów.
1997 - w 740. Rocznicę
założenia miasta na Starym
Rynku ponownie uruchomiono
zrekonstruowaną po 55 latach
fontannę Pauckscha.
ww    3.07.
1950 - z udziałem prymasa Ste-
fana Wyszyńskiego rozpoczął
trzeci ogólnodiecezjalny zjazd
księży w Gorzowie.
ww    4.07.
2007 - Arkadiusz Marcinkiewicz
sprzedał nieczynne kino „Koper-
nik” warszawskiej spółce
„Ariadna”.
ww    5.07.
1979 - w hali sportowej przy
ul. Czereśniowej odbył się
międzypaństwowy mecz siat-
kówki, w którym reprezentacja
Polski pokonała Japończyków
3:2; w drużynie Huberta Wag-
nera (1941-2002) zagrali: Ry-
szard Bosek, Wiesław
Gawłowski, Leszek Molenda,
Tomasz Wójtowicz, Mirosław
Rybaczewski, Lech Łasko oraz
Włodzimierz Stefański, Włod-
zimierz Nalazek, Ireneusz
Kłos, Wiesław Czaja; odnoto-
wano nadkomplet widzów -
1300 kibiców.
ww    6.07.
1945 - ukazał się pierwszy nu-
mer tygodnika „Ziemia Go-
rzowska”, od września 1945 r.
do sierpnia 1946 r. wychodził
pod nazwą „Ziemi Lubuskiej”,
najpierw w Gorzowie, później w
Poznaniu.
ww    7.07.
1951 - z udziałem premiera Jó-
zefa Cyrankiewicza nastąpiło
uruchomienie Gorzowskich
Zakładów Włókien Sztucznych,
następnie Zakładów Włókien
Chemicznych „Stilon”, ostatnio
„Stilon” S.A.
ww    8.07.
1966 - po raz pierwszy i jedyny
w swej historii, w ramach III
Festiwalu Telewizyjnego,
Teatr im. Juliusza Osterwy wy-
stąpił przed kamerami TV ze
sztuką „Don Alvares” H. Lubo-
mirskiego w reżyserii Ireny
Byrskiej.
2007 - na linii Krzyż - Kostrzyn
pojawił się pierwszy szynobus.
ww    9.07.
1959 - Edmund Migoś  (1937-
2006) jako pierwszy gorzowia-
nin zadebiutował w żużlowej re-
prezentacji Polski, startując w
międzypaństwowym meczu z
Austrią, rozegranym w Nowej
Hucie, który Polacy wygrali
73:35.
ww    11.07.
1959 - w Gorzowie zanotowano
37,5 st. ciepła, najwyższą tem-
peraturę w historii miasta.
ww    12.07.
1624 - wielki pożar zniszczył
większą część wsi Karnin; ogień
zaprószony wieczorem przez
„lekkomyślnego hultaja” po-
chłonął 7 ofiar śmiertelnych, 22
zagrody  i 2 gospody.
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Spotkania urzêdników z
mieszkañcami Gorzowa w
sprawie zmiany jego nazwy
odby³y siê trzy razy - 11
czerwca w AJP, 20 czerwca
w magistracie i 25 czerwca
w Szkole Podstawowej nr 20
przy ulicy Szarych Szere-
gów.

Komitet Obywatelski ,,Wy-
bieram Gorzów’’, który zaini-
cjowa³ debatê, chce przywró-
cenia dawnej nazwy, czyli
samego Gorzowa. Bez
myl¹cego dodatku Wielko-
polski.

W roli ekspertów uczestni-
czyli pracownicy AJP: jêzy-
koznawca prof. dr hab.
El¿bieta Skorupska-Ra-
czyñska, geograf prof. AJP
Arkadiusz Wo³oszyn, histo-
ryk dr hab. Przemys³aw
S³owiñski oraz socjolog dr
£ukasz Budzyñski. Pod-
czas spotkañ urzêdnicy ma-
gistratu wyjaœniali tak¿e
kwestiê zmiany nazwy od
strony finansowej. Tu - co

bardzo istotne - podkreœlano
brak obligatoryjnych wydat-
ków dla przeciêtnego gorzo-
wianina po ewentualnej
zmianie nazwy. Nie trzeba
bêdzie bowiem wymieniaæ
¿adnych dokumentów,
piecz¹tek itp. Na spotka-
niach obecny by³ m.in. wice-
prezydent Gorzowa Jacek
Szymankiewicz.

Po spotkaniach konsulta-
cyjnych przeszed³ czas na
g³osy mieszkañców. Co istot-
ne - licz¹ siê tylko g³osy od-
dane w oficjalnej ankiecie
urzêdu, a nie w sondach za-
mieszczanych w mediach.
Oprócz nich magistrat zbiera
uwagi i opinie na specjal-
nych formularzach -
wype³nione druki mo¿na

sk³adaæ do 2 sierpnia w sie-
dzibach UM przy ulicy Sikor-
skiego 3-4 i Myœliborskiej 34,
wys³aæ poczt¹ e-mailow¹ na
adres bsr@um.gorzow.pl lub
tradycyjn¹ na adres Urzêdu
Miasta.

Poza tym od 19 lipca do 2
sierpnia mo¿na bêdzie wy-
pe³niæ specjaln¹ ankietê. Zo-
stanie ona zamieszczona na
stronie UM 19 lipca. Jak
podkreœla dyrektor biura
konsultacji spo³ecznych i re-
witalizacji Anna Bonus-
Mackiewicz - tylko te formy
bêd¹ wa¿ne dla urzêdników.

- Formularz i ankieta na
stronie Urzêdu Miasta s¹ je-
dyn¹ oficjaln¹ form¹ odda-
wania g³osów i tylko one
bêd¹ brane pod uwagê przy
podsumowywaniu opinii
mieszkañców miasta, a nie
wyniki sond, które publiko-
wane s¹ na stronach
ró¿nych mediów. Formularz
zawiera dwa g³ówne pola -
pierwsze, ogólne dotycz¹ce

zmiany nazwy i drugie, w
którym mo¿na zg³osiæ uwagi
do prognozy kosztów.
Wszystkie niezbêdne druki,
materia³y informacyjne, w
tym prognoza kosztów, s¹
dostêpne na miejskim
portalu internetowym um.go-
rzow.pl w zak³adce Dialog
spo³eczny - informuje A. Bo-
nus-Mackiewicz.

Wyniki konsultacji spo³ecz-
nych s¹ obowi¹zkowym ele-
mentem wniosku Rady Mias-
ta do Ministra Spraw We-
wnêtrznych i Administracji o
zmianê nazwy miasta. Po-
trwaj¹ one do pocz¹tku
sierpnia, ich rezultat pozna-
my pod koniec sierpnia.
Je¿eli gorzowscy radni opo-
wiedz¹ siê za wykreœleniem
z nazwy przymiotnika Wiel-
kopolski, wniosek do MSWiA
musi trafiæ do koñca marca
2025 roku. Nowa nazwa
mog³aby obowi¹zywaæ od
stycznia 2026 roku.

MS

Co dalej z nazwą naszego miasta?
W czerwcu odby³y siê trzy spotkania konsultacyjne w sprawie skrócenia nazwy naszego miasta.

Jeżeli radni przyjmą uchwałę o skróceniu nazwy miasta, to
od 2026 znikną dodatki Wielkopolski lub Wlkp.
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Porozumienie o wspó³pra-
cy podpisa³a szefowa go-
rzowskich struktur Platformy
Obywatelskiej Krystyna Si-
biñska i prezydent Gorzowa
Jacek Wójcicki. Now¹ wice-
prezydent miasta od 1 lipca
zosta³a Izabela Piotrowicz.
Zast¹pi³a ona na tym stano-
wisku Iwonê Olek, która od
1 lipca zosta³a wicepreze-
sem Miejskiego Zak³adu Ko-
munikacji. 

- Mamy dziœ historyczny
moment; po raz pierwszy w
historii Gorzowa powsta³a
koalicja, która bêdzie rz¹dziæ
miastem. Platforma Obywa-
telska w ten sposób weŸmie
wspó³odpowiedzialnoœæ za
rozwój miasta - podkreœli³a
pose³ Sibiñska. - Porozumie-

nie zosta³o podpisane przez
dwa kluby radnych, zawiera
ich propozycje programowe,

które s¹ dobre dla pó³nocnej
czêœci województwa lubu-
skiego - doda³a.

Porozumienie, licz¹ce 28
punktów, bêdzie obowi¹zy-
waæ przez ca³¹ obecn¹ ka-
dencjê Rady i prezydenta
miasta, a jej sygnatariusze
nie wykluczaj¹, ¿e bêdzie - w
razie potrzeb - uzupe³niana.

- Przed miastem stoj¹
ogromne wyzwania, które
wymagaj¹ rz¹dowego
wsparcia. Cieszê siê, ¿e
podpisujemy porozumienie
miêdzy dwoma najwiêkszy-
mi klubami w Radzie i wspól-
nie bêdziemy budowaæ mias-
to - powiedzia³ Jacek Wójcic-
ki.

Nowa wiceprezydent Go-
rzowa mieszka w naszym

mieœcie od urodzenia w
1987 roku. Ostatnie osiem
lat kierowa³a Biurem Za-
miejscowym Urzêdu Mar-
sza³kowskiego.

Izabela Piotrowicz jest ab-
solwentk¹ Wy¿szej Szko³y
Biznesu oraz mened¿erk¹
po studiach MBA na
Wy¿szej Szkole Bankowej
we Wroc³awiu.

Dotychczasowa kierownik
Biura Zamiejscowego
Urzêdu Marsza³kowskiego w
Gorzowie posiada du¿e do-
œwiadczenie w zarz¹dzaniu
w samorz¹dzie oraz
wdra¿aniu funduszy pomo-
cowych Unii Europejskiej.

Koordynatorka budowy
Centrum Kompetencji Cyfro-
wych i Us³ug Wspólnych w

Gorzowie - projektu samo-
rz¹du województwa finanso-
wanego ze œrodków RPO -
Lubuskie 2020.

Radna Rady Miasta Gorzo-
wa Wielkopolskiego w latach
2014-2018, zosta³a wybrana
równie¿ w tym roku, ale musi
zrezygnowaæ ze wzglêdu na
nowe obowi¹zki. Autorka i
uczestniczka wielu projektów
spo³ecznych i promocyjnych.

Nowa wiceprezydent
bêdzie odpowiadaæ za pozy-
skiwanie funduszy unijnych,
a tak¿e za kulturê i sport.
Wiceprezydent Piotrowicz
zapowiedzia³a powstanie
biura, które bêdzie odpowia-
daæ za wspó³pracê z organi-
zacjami pozarz¹dowymi.

UM W GORZOWIE

Ważna zmiana w magistracie
W gorzowskiej Radzie Miasta powsta³a koalicja dwóch najwiêkszych klubów radnych.

Nowa wiceprezydent -
Izabela Piotrowicz
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ww    14.07.
1959 - na ul. Podmiejskiej do-
szło do największej w historii
miasta katastrofy tramwajowej:
pociąg złożony z 3 wagonów wy-
koleił się na łuku torów, a wagon
motorowy rozbił się o słup przy
ul. Warszawskiej; rannych zos-
tało ok. 60 osób; w wyniku obra-
żeń zm. dr Wacława Barska, po-
pularna w mieście lekarka.
ww    15.07.
2011 - otwarto wschodnią część
bulwaru nad Wartą.
ww    17.07.
2004 - w czasie karambolu na
ul. Wybickiego w Gorzowie z
udziałem dwóch autobusów
MZK marki solaris i dwóch sa-
mochodów osobowych rannych
zostało 29 osób.
ww    18.07.
1972 - z powodu wyjątkowych
upałów w Gorzowie  zaczęło
brakować wody w kranach; tego
dnia w godz. od 16 do 1 w nocy
nie było wody na osiedlu Dolin-
ki i Stilon, nazajutrz od wczes-
nych godzin rannych do godz.
11 woda nie docierała do
mieszkań położonych w śród-
mieściu,  wstrzymano na pe-
wien czas produkcję w
Zakładach Mięsnych, ograniczo-
no dostawy wody do rozlewni
wód gazowanych.
ww    20.07.
1963 - w Gorzowskich
Zakładach Włókien Sztucznych
(Stilon) uruchomiono produkcję
taśmy magnetofonowej.
ww    21.07.
1951 - otwarto po odbudowie
most kołowy na Warcie, który
otrzymał imię Manifestu Lipco-
wego; wznowiono komunikację
tramwajową na Zamościu, która
funkcjonowała do 1967 r.; z tej
samej okazji oddano też do
użytku stadion żużlowy przy ul.
Śląskiej, wybudowany w czynie
społecznym
ww    22.07.
1945 - w Gorzowie na stadionie
przy ul. Myśliborskiej zorganizo-
wano pierwsze po wojnie zawo-
dy lekkoatletyczne z udziałem
reprezentacji węzła PKP, wojska
i miejscowej młodzieży.
1965 - otwarto po modernizacji
Park Wiosny Ludów.
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- Kilka tygodni temu mieliœ-
my kolejny Marsz dla ¯ycia
i Rodziny. Zorganizowanie
tak du¿ego wydarzenia wy-
maga³o zaanga¿owania
wielu osób. Kto uczestni-
czy³ w przygotowaniach i
ile w sumie osób wziê³o
udzia³ w marszu?

- Cieszê siê, ¿e frekwencja
dopisa³a i by³a wy¿sza ni¿ to
mia³o miejsce dwa lata te-
mu. Szacujemy, ¿e w samym
marszu uczestniczy³o oko³o
tysi¹ca osób, a na Placu Pa-
pieskim dosz³o do nas do-
datkowo ponad piêæset
osób. Cieszy nas to bardzo i
liczymy na jeszcze wiêksz¹
frekwencjê w przysz³ym ro-
ku. Je¿eli chodzi o organiza-
torów, to g³ówn¹ odpowie-

dzialnoœæ wziê³y na swoje
barki Stowarzyszenie Pomo-
cy BliŸniemu im. Brata Kry-
styna, Ruch S³u¿ba ¯yciu i
Rodzinie oraz gorzowskie
parafie.

- Komu by³ poœwiêcony
tegoroczny marsz i jakie 
atrakcje czeka³y na uczest-
ników podczas festynu?

- Przemarsz ulicami miasta
odbywa³ siê pod has³em

,,Dzieci przysz³oœci¹ naro-
du”. Takie s³owa wypowie-
dzia³ œw. Jan Pawe³ II, który
27 lat temu odwiedzi³ Go-
rzów. Jan Pawe³ II by³ wiel-
kim propagatorem cywilizacji
¿ycia i szliœmy razem, aby
daæ publiczne œwiadectwo o
podstawowej wartoœci ¿ycia
ludzkiego od poczêcia. Fe-
styn by³ te¿ wspólnym œwiê-
towaniem Dnia Matki i Dnia
Dziecka. Atrakcji by³o mnó-
stwo, na uczestników cze-
ka³a równie¿ strefa gastrono-
miczna. Dzieci mia³y okazjê
wrêczyæ mamom drobne
upominki z okazji Dnia Matki.
Dodam, ¿e wydarzenie
uœwietni³y swoj¹ muzyk¹
dwa znane gorzowskie ze-
spo³y muzyczne - ,,Nowona-

rodzeni” oraz ,,Adoramus
Christi”.

- Ju¿ myœlicie o
przysz³orocznym marszu?

- Tak, organizowanie tego
wydarzenia od kilku lat po-
zwoli³o nam na pewne prze-
myœlenia. Wiemy ju¿, na co
powinniœmy po³o¿yæ wiêkszy
nacisk organizacyjny oraz ja-
kie dodatkowe atrakcje wpi-
saæ do programu. Ju¿ pewne
decyzje zosta³y podjête. Jeœli
ktoœ jest zainteresowany
w³¹czeniem siê w pomoc
przy organizacji tego wyda-
rzenia, a przede wszystkim
ma ciekawe pomys³y, mo¿e
kontaktowaæ siê z nami pod
adresem: sluzbazyciuirodzi-
nie@gmail.com

RYSZARD WALDUN

Pewne decyzje zostały już podjęte
Trzy pytania do Agnieszki Wiernickiej z komitetu organizacyjnego Marszu dla ¯ycia i Rodziny

- Akademia Wychowania
Fizycznego w Poznaniu ma
nowego rektora. Co ten wy-
bór oznacza dla wydzia³u w
Gorzowie?

- Tak, pracownicy uczelni
wybrali prof. dr. hab. Jacka
Zieliñskiego na rektora na ka-
dencjê 2024-2028. Jak po
ka¿dych wyborach mamy na-
dziejê, ¿e nast¹pi dalsze zin-
tensyfikowanie dzia³añ zmie-
rzaj¹cych do naszego rozwo-
ju. Lata 2016-2024 to by³
trudny czas dla ca³ej uczelni.
Ocena parametryczna za lata
2012-2015 wypad³a s³abo, co
spowodowa³o zmniejszenie
dotacji, a nowe w³adze uczelni
wybrane w roku 2016 musia³y
wprowadziæ program napraw-
czy. Na szczêœcie mamy to za
sob¹. Ostatnia ocena wypad³a
bardzo dobrze, konkretnie na
A+. To zapewni³o nam jako
uczelni zwiêkszon¹ dotacjê.
To, co my chcemy, to przede
wszystkim zgody nowych
w³adz uczelni na uruchomie-

nie kolejnych kierunków na
naszym wydziale, co zwiêk-
szy iloœæ przyjmowanych stu-
dentów i da nam mo¿liwoœæ
rozwoju w najbli¿szych latach.

- Zosta³ pan dziekanem Fi-
lii AWF w Gorzowie. Jakie
wyzwania stoj¹ przed fili¹
na najbli¿szy czas?

- Formalnie rozpoczynam
now¹ kadencjê 1 wrzeœnia.

Przyznajê, ¿e nie bêdzie to
³atwy czas. Jest wiele czynni-
ków zewnêtrznych i we-
wnêtrznych, które negatywnie
oddzia³uj¹ na dalszy rozwój.
Zewnêtrzne to oczywiœcie de-
mografia. Z roku na rok jest
coraz mniej maturzystów, a to
w dobie bardzo ostrej konku-
rencji uczelni o kandydatów
powoduje zmniejszenie iloœci

chêtnych. Bardzo negatywnie
na zainteresowanie studiowa-
niem w naszej filii wp³ywa
tak¿e tragiczna sytuacja ko-
munikacyjna Gorzowa. Brak
po³¹czeñ autobusowych, ko-
lejowych, ci¹gle odwo³ywane
i spóŸnione poci¹gi nie za-
chêcaj¹ potencjalnych kandy-
datów do podjêcia studiów.
Nie pomaga te¿ postrzeganie
zawodu nauczyciela, wyma-
gania, jakie siê im stawia, a
tak¿e wci¹¿ ma³o atrakcyjne
zarobki. Kolejny problem to
konkurencja lokalnych uczelni
i tworzenie takich samych
kierunków studiów. Uwarun-
kowania wewnêtrzne, na któ-
re mamy wp³yw i które stara-
my siê zmieniaæ, to modyfiko-
wanie programów studiów i
dopasowywanie ich do
bie¿¹cych warunków
spo³eczno-gospodarczych.
Naszym ogromnym plusem,
który doceniaj¹ studenci, jest
brak anonimowoœci i ³atwy
dostêp do nauczycieli. Mo¿na

powiedzieæ, ¿e tworzymy
jedn¹ wielk¹ rodzinê. Mniej-
sza liczba studentów to rów-
nie¿ ³atwiejszy dostêp do
miejsc w akademiku. 

- Na jakim etapie s¹ przy-
gotowania do kapitalnego
remontu budynku g³ówne-
go uczelni przy ulicy Est-
kowskiego?

- Mamy ju¿ projekt planowa-
nej inwestycji, pozwolenie na
budowê, 29 kwietnia z³o¿yliœ-
my te¿ wniosek do Narodo-
wego Funduszu Ochrony
Œrodowiska. Uzyskane ewen-
tualnie œrodki dedykowane
bêd¹ poprawie efektywnoœci
energetycznej. Bêdzie to
oko³o 85 procent potrzebnej
kwoty, pozosta³a kwota to
bêd¹ œrodki w³asne. W przy-
padku pozytywnego dla nas
rozstrzygniêcia konkursu ma-
my nadziejê jeszcze w tym
roku og³osiæ i rozstrzygn¹æ
przetarg oraz rozpocz¹æ pra-
ce.

MAJA SZANTER

Większość absolwentów o tym nie myśli
Trzy pytania do dr. hab. Leszka Zguczyñskiego, dziekana Zamiejscowego Wydzia³u Kultury Fizycznej w Gorzowie

- Można powiedzieć, że tworzymy jedną wielką rodzinę -
mówi dziekan Leszek Zguczyński
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- Zapraszamy chętnych do współpracy, wystarczy się z nami
skontaktować - mówi Agnieszka Wiernicka
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ww    23.07.
1946 - ul. Wielka w Gorzowie
została przemianowana na
ul. gen. W. Sikorskiego.
ww    24.07.
1911 - w następstwie wiel-
kiej nocnej burzy z piorunami
spłonęła wieża Kościoła Zgo-
dy z zegarem i dzwonami; po
odbudowie w 1923 r. zawie-
szono nowe dzwony z brązu
odlane w firmie Voß & Sohn,
Szczecin.
ww    25.07.
1961 - oddział Polskiego To-
warzystwa Fotograficznego w
Gorzowie przekształcił się w
Gorzowskie Towarzystwo Fo-
tograficzne.
ww    26.07.
1764 - Frantz Benda (1709-
1786), czeski kompozytor na
dworze pruskim, przesłał ge-
nerałowi von Czettritz w Go-
rzowie ostateczny wersją
„Marsza landsberskich dra-
gonów”; odnaleziony wśród
papierów generała w Książu
„Marsz Czettritza” został po-
nownie publicznie wykonany
4.10.1998 r. w gorzowskim
muzeum
ww    27.07.
1984 - jak ogłosił Sąd Woje-
wódzki, ustawa o amnestii,
uchwalona przez Sejm
21.07., objęła w wojewódz-
twie 513 osób; wobec 293
osób umorzono postępowanie,
trzem złagodzono kary, a 217
- darowano ją całkowicie.
ww    28.07.
1834 - rozpoczęła się budowa
nowego mostu na Kłodawce
w sąsiedztwie młyna przy
placu Młyńskim; prace miały
potrwać 14 dni, w związku z
tym władze wprowadziły ob-
jazd dzisiejszymi ulicami Ko-
synierów Gdyńskich, Borow-
skiego i Drzymały, wówczas
były to przedmieścia; jest to
pierwszy  znany  urzędowy
objazd ulic.
ww    29.07.
1988 - w gorzowskiej stoczni
odbyło się ostatnie wodowa-
nie; była to 130-tonowa bar-
ka górnopokładowa, jej
matką chrzestną była Janina
Łaszuk, żona kierownika
stoczni.
ww    30.07.
2004 - z udziałem ponad 200
tys. młodzieży rozpoczął się
X Przystanek Woodstock, po
raz pierwszy w Kostrzynie
ww    31.07.
2007 - po przeniesieniu
dwóch ostatnich oddziałów -
wewnętrznego i zakaźnego -
zamknięty został ostatecznie
szpital przy ul. Warszaw-
skiej.
2008 - na nadwarciańskim
bulwarze ustawiono szesnaś-
cie 30-letnich palm.

JZ

KALENDARIUM
Lipiec 2024

Kontakt w sprawie publikacji reklam na  www.echogorzowa.pl
tel. +48 724 55 55 49 e-mail: reklama@echogorzowa.pl

Czytam rozliczne dyskusje
na temat zmiany nazwy. Naj-
wiêcej ich jest w ró¿nych me-
diach spo³ecznoœciowych,
na ró¿nych platformach inter-
netowych. Taka uroda na-
szych czasów, ¿e swoje zda-
nie na wszystkie tematy
œwiata mo¿e wyg³osiæ ka¿dy.
Bo przecie¿ wszyscy siê na
wszystkim znaj¹, poczynaj¹c
od medycyny, na przepisach
na ciasto dro¿d¿owe
koñcz¹c, a po drodze na
onomastyce, filozofii, polity-
ce, skrêcaniu rur, tajnikach
kosmosu, zasadzie skrêca-
nia w lewo w ¿u¿lu, literatu-
rze Jamesa Joyce’a, gotowa-
niu jajek na miêkko… i tak
dalej, i tak dalej.

Ja uparcie twierdzê, ¿e naj-
lepiej by by³o, aby miasto na-
zwa³o siê ostatecznie Go-
rzów nad Wart¹. By³aby to
kalka historycznej nazwy
funkcjonuj¹cej do 1945 roku.
Nie obra¿ê siê tak¿e za sam
Gorzów. Natomiast co mnie
w tych dyskusjach o nazwie,
o istnieniu, b¹dŸ nieistnieniu
przymiotnika zadziwia? Otó¿
ludzka dezynwoltura, a
w³aœciwie tupet. Bo ja zwy-
czajnie nie oœmieli³abym siê
dyskutowaæ z dyrektorem Ar-
chiwum Pañstwowego w Go-
rzowie prof. Dariuszem Ale-
ksandrem Rymarem o na-
zwie, jeœli bym nie mia³a

mia¿d¿¹cych i niepodwa¿al-
nych dokumentów na popar-
cie swojego zdania. Dlacze-
go? Ze zwyk³ego szacunku
dla powagi nauki polskiej,
szacunku do dorobku i uzna-
nia tego, co w swoich
ksi¹¿kach profesor, Honoro-
wy Obywatel Miasta Gorzo-
wa Wielkopolskiego napisa³.
To jeden z najwa¿niejszych
wspó³czesnych historyków
specjalizuj¹cy siê w dziejach
najnowszych ze wskazaniem
na dzieje naszego miasta. 

I nie jest to filipika w obro-
nie prof. Rymara m³odszego,
bo on tego nie potrzebuje, a
próba zrozumienia, co maj¹
w g³owach ludzie, którzy bez
znajomoœci rzeczy podej-
muj¹ dyskusjê z autoryte-
tem, a jedynym argumentem
jest - bo ja tak uwa¿am.

Namno¿y³o siê ostatnio lu-
dzi, którzy nic albo prawie
nic nie czytali, us³yszeli kie-
dyœ o tym Chrobrym, który
pale graniczne w £abê pod
Miœni¹ wbija³ i na tym¿e ar-
gumencie jad¹. Chrobry jest
tu przyk³adem, który mo¿na
twórczo rozwin¹æ dalej. Jak
choæby owy Jaksa z Kopani-
cy, dzisiejszej dzielnicy wiel-
kiego Berlina Köpenick. Ani
ten Jaksa z Polan nie by³, ani
te¿ w tej Kopanicy d³ugo nie
zabawi³, ale dawaj, bêdzie-
my udowadniaæ, ¿e to pol-
skie od zawsze, jak nie przy-
mierzaj¹c ten Gorzów Wiel-
kopolski. Tak zreszt¹ d³ugo
mo¿na. Tylko po co? 

S¹ takie ró¿ne g³osy
ró¿nych dziwnych ludzi, któ-
rzy poprawnie pisaæ po pol-
sku nie umiej¹, czytaæ ze

zrozumieniem równie¿, ale
dawaj, bêdê dyskutowa³.
Przecie¿ to komiczne jest. I
tylko obna¿a niedouczenie,
niekiedy g³upotê i na doda-
tek nieporadnoœæ w pos³ugi-
waniu siê jêzykiem ojczy-
stym. 

Ale z drugiej strony poja-
wiaj¹ siê te¿ ludzie z
tytu³ami, naukowymi, którzy,
równie¿ nie znaj¹c tematu,
brn¹ w jakieœ opowieœci z
mchu i paproci. I te¿ zwy-
czajnie przyprawiaj¹ gêbê
powadze nauki.

Powaga nauki polskiej, a
co za tym, szacunek do wie-
dzy i dorobku zosta³a totalnie
oœmieszona i wyszydzona za
ostatnie lata niemi³oœciwej
w³adzy. Ka¿dy móg³ sobie
zostaæ MBA czy doktorem w
wymyœlonej przez sobie nau-
ce. Wystarczy³o… I teraz
mamy tego efekt. W ka¿dym
razie - jak nie masz wiedzy,
argumentu, przeciwwagi dla
wiedzy uznanego naukowca,
daj sobie spokój z dyskusj¹.
Po co siê oœmieszaæ. No
chyba, ¿e ktoœ lubi.

Nie jestem za kneblowa-
niem wypowiedzi. Ka¿dy ma
prawo, ale aby stawaæ do
rzeczowej dyskusji, na
wa¿ne tematy, trzeba, zwy-
czajnie trzeba mieæ wiedzê.
Trzeba byæ wyposa¿onym w
argumenty. Inaczej to nie ma

sensu, jak wiele wpisów
w³aœnie na temat tego nie-
szczêsnego przymiotnika.
Jeœli ktoœ siê nie zgadza na
zmianê, jest emocjonalnie i
sentymentalnie zwi¹zany z
przymiotnikiem, to niech to
tak napisze, a nie uderza w
jakieœ wysokie tony, które
okazuj¹ siê byæ fa³szywe jak
pêkniêty dzwon. Nie rozu-
miem, jak mo¿na obra¿aæ
naukowców za ich odkrycia i
ich s¹dy. Nie zawraca siê ki-
jem Warty, bo to nie jest
mo¿liwe. Nie zafa³szuje siê
historii, bo ona ostatecznie i
tak zawsze poka¿e swoj¹
prawdziw¹ twarz, co ju¿ wie-
le razy siê sta³o. Mo¿na siê
spieraæ o interpretacjê, ale
nie o fakty. To tak, jakby na-
gle dyskutowaæ o tym, czy
skoro droga prowadzi w pra-
wo, jednak nie nale¿a³oby
iœæ w lewo.

Dlatego te¿ - ludzie, pisz-
cie, dyskutujcie, spierajcie
siê, ale na Boga mi³ego nie
wyzywajcie i nie obra¿ajcie
naukowców oraz regionalis-
tów. To najgorsze, co mo¿e
siê nam przytrafiæ. 

Ostatecznie i tak sami
mieszkañcy zdecyduj¹, czy
chc¹ nadal mieszkaæ w mieœ-
cie z nieprawdziwym i
myl¹cym przymiotnikiem,
czy te¿ bez.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Nie ma to jak znać się na wszystkim
Rozkręca się dyskusja na temat przymiotnika Wielkopolski w nazwie miasta. I nie miałabym nic naprzeciw, gdyby to była
merytoryczna i rzeczowa wymiana zdań.

Spierajmy się, ale nie obrażajmy naukowców oraz regionalistów
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Szumne zapowiedzi me-
dialnych tytu³ów niew¹tpliwie
przyci¹gaj¹ uwagê czytelni-
ków, ale diabe³ tkwi w szcze-
gó³ach. Tak jak dowcip o kul-
towym  w s³usznie minionych
czasach Radiu Erewañ, któ-
re poda³o, ¿e placu Czerwo-
nym w Moskwie rozdaj¹ ro-
wery. Na drugi dzieñ radio
sprostowa³o, ¿e nie rozdaj¹,
ale kradn¹. Nie rowery, ale
samochody. Nie w Moskwie,
ale w Leningradzie. 

Podobnie rzecz ma siê z
bezp³atn¹ komunikacj¹ w
Gorzowie. Niestety, nie
objê³aby wszystkich miesz-
kañców, lecz tylko uczniów,
którzy ju¿ dziœ korzystaj¹ ze
zni¿ek ustawowych. Na po-
cz¹tek dobre i to, chocia¿ po
buduj¹cych nag³ówkach pra-
sowych czujê lekki niedosyt.

Z ka¿dym rokiem grono
miast, gdzie mieszkañcy
mog¹ bezp³atnie korzystaæ z
przejazdów, powiêksza siê.
Aktualnie darmowa komuni-
kacja miejska funkcjonuje
m.in. w Lublinie, Szczecinku,
Koninie, Kaliszu, Otwocku,

Boles³awcu, Miñsku Mazo-
wieckim.

Gorzowskie rozwi¹zanie
wesz³oby w ¿ycie wraz z roz-
poczêciem roku szkolnego
2025. Wymaga to zarówno za-
bezpieczenia w bud¿ecie oko³o
trzech milionów z³otych, jak

równie¿ przyjêcia przez radê
miasta stosownej uchwa³y. 

Proponowana przez rad-
nych zmiana to krok w
dobrym kierunku, który przy-
niesie ulgê czêœci mieszkañ-
ców przy planowaniu domo-
wych bud¿etów. Jeœli jednak
docelowo chcemy ograni-
czyæ ruch drogowy w mieœ-
cie, co prze³o¿y siê zarówno
na mniejsz¹ emisjê spalin jak
równie¿ „odkorkuje” gorzow-
skie ulice, warto zastanowiæ
siê, czy w kolejnym kroku nie
nale¿a³oby wprowadziæ
bezp³atnej komunikacji dla
wszystkich mieszkañców
p³ac¹cych podatki w Gorzo-
wie. Wp³ywy z biletów ju¿
dziœ raczej symbolicznie fi-
nansuj¹ dzia³alnoœæ miejskie-
go przewoŸnika. Jeœliby
przeanalizowaæ potencjalne

korzyœci, zarówno dla klimatu
jak równie¿ komunikacyjne-
go funkcjonowania miasta,
gra mo¿e okazaæ siê warta
przys³owiowej œwieczki.

Nowy sk³ad rady miasta to
niew¹tpliwie w du¿ej mierze
„nowa energia”. Jej przewod-
nicz¹cy Robert Surowiec, jak
dowodz¹ kolejne inwestycje
gorzowskiego szpitala, z suk-
cesem podejmuje siê nawet
najtrudniejszych wyzwañ.
Zak³adam zatem optymistycz-
nie, ¿e „komunikacyjne rewolu-
cje” w Gorzowie mog¹ okazaæ
siê ciekawym wyzwaniem dla
miejskich radnych oraz prezy-
denta Jacka Wójcickiego, co
uczyni³oby Gorzów miejscem
bardziej przyjaznym do ¿ycia.

ROBERT TRÊBOWICZ
Forum Interesów Komunikacyjnych

Gorzowa

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Na początek dobre i to
W przestrzeni publicznej pojawiła się informacja dotycząca bezpłatnej komunikacji publicznej w naszym mieście. 

W Gorzowie niebawem uczniowie będą mogli bezpłatnie
korzystać z komunikacji miejskiej
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W odpowiedzi na te potrze-
by Wydzia³ Administracji i
Bezpieczeñstwa Narodowe-
go Akademii im. Jakuba z
Parady¿a w Gorzowie Wiel-
kopolskim oferuje innowacyj-
ne programy kszta³cenia
³¹cz¹ce teoretyczne podsta-
wy z praktycznym doœwiad-
czeniem. 

Wykwalifikowana kadra,
sk³adaj¹ca siê z praktyków i
uznanych naukowców, za-
pewnia wyselekcjonowan¹
wiedzê, któr¹ przekazuj¹
studentom. Badania nauko-
we pracowników wydzia³u
kszta³tuj¹ polityki i praktyki w
zakresie bezpieczeñstwa,
prawa oraz administracji na
poziomie krajowym. Dziêki
ich zaanga¿owaniu, studenci
mog¹ uczestniczyæ w reali-
zowanych przez nich progra-
mach badawczych finanso-
wanych ze œrodków krajo-
wych i miêdzynarodowych. 

Wydzia³ Administracji i
Bezpieczeñstwa Narodowe-
go jest wyposa¿ony w nowo-
czesne laboratoria, które po-
zwalaj¹ studentom na prak-
tyczne zastosowanie
zdobytej wiedzy. Interdyscy-
plinarne Laboratorium Analiz
Europejskich Systemów
Bezpieczeñstwa daje stu-
dentom mo¿liwoœæ poznania
systemu ³¹cznoœci oraz
wspó³pracy miêdzy s³u¿bami
zapewniaj¹cymi bezpieczeñ-
stwo. Pracownia kryminolo-
giczna wyposa¿ona w spe-
cjalistyczny sprzêt umo¿liwia
natomiast zdobycie umiejê-
tnoœci z zakresu analizy do-

wodów i œledztw kryminalis-
tycznych. To jednak zaled-
wie kilka z wielu mo¿liwoœci
naukowego rozwoju w Aka-
demii im. Jakuba z Para-
dy¿a.

Wydzia³ organizuje liczne
konferencje naukowe, pod-
czas których swoimi spo-
strze¿eniami naukowymi wy-
mieniaj¹? siê? eksperci, a co
najwa¿niejsze studenci. Ich
obecnoœæ´ i zaanga¿owanie
kszta³tuj¹ obraz uczelni zo-
rientowanej na rozwój stu-
denta. Przyk³adem cyklicz-
nego wydarzenia, które od
10 lat anga¿uje i wykorzystu-
je potencja³ naukowy i kom-
petencyjny studentów, jest
Ogólnopolska Studencka
Konferencja „M³odzi dla bez-
pieczeñstwa”. Od blisko de-
kady, AJP staje siê? forum
wymiany pogl¹dów, dyskusji
i kszta³towania opinii, dziêki
referatom wyg³aszanym
przez prelegentów-studen-
tów. Co roku akademia goœci
m³odych naukowców z ca³ej
Polski, bêd¹c wa¿nym pun-
ktem na naukowej mapie
kraju. Efektem pracy uczest-
ników konferencji s¹? liczne
artyku³y, opracowania i publi-
kacje naukowe ukazuj¹ce
siê? cyklicznie w monografii
M³odzi dla bezpieczeñstwa.
M³odzi o bezpieczeñstwie
oraz akademickim czasopiœ-
mie „Studia Administracji i
Bezpieczeñstwa”. Inspira-
cje? do kolejnych badan´ za-
pewniaj¹ natomiast organi-
zowane przez wydzia³ ogól-
nopolskie wyk³ady, m.in.

spotkanie „O Unii przy ka-
wie”, gdzie studenci mog¹
debatowaæ z zaproszonymi
goœæmi na tematy zwi¹zane
z sytuacją miêdzynarodow¹,
krajową oraz lokalną. 

Nasze programy studiów
s¹ zaprojektowane z myœl¹ o
przysz³ych praktykach: 

- administracja - kierunek
skupia siê na poznaniu orga-
nów administracji rz¹dowej,
samorz¹dowej, instytucji sek-
tora publicznego, w tym 
miêdzynarodowych oraz
organizacjach wspó³pra-
cuj¹cych z administracj¹
publiczn¹, analizie prawa
zarówno krajowego, jak i
miêdzynarodowego, czy ad-
ministrowaniu bezpieczeñs-
twem publicznym. Absolwent
tego kierunku zna jêzyk obcy
na poziomie bieg³oœci B2
Europejskiego Systemu Opi-
su Kszta³cenia Jêzykowego
Rady Europy oraz pos³uguje
siê jêzykiem specjalistycz-
nym niezbêdnym do wykony-
wania zawodu. Studenci
zdobywaj¹ interdyscypli-
narn¹ wiedzê z zakresu
nauk spo³ecznych, w szcze-
gólnoœci z zakresu nauki ad-
ministracji, prawa, psycholo-
gii, komunikacji i umiejê-
tnoœæ wykorzystania nabytej
wiedzy w pracy zawodowej;

- bezpieczeñstwo narodo-
we - program ten koncentru-
je siê na strategiach obron-
nych, politykach bezpieczeñ-
stwa oraz analizie zagro¿eñ.
Studenci ucz¹ siê, jak iden-
tyfikowaæ, analizowaæ i rea-
gowaæ na zagro¿enia naro-

dowe i miêdzynarodowe.
Ten kierunek przygotowuje
tak¿e specjalistów do za-
rz¹dzania sytuacjami kryzy-
sowymi, w tym klêskami
¿ywio³owymi, katastrofami
technicznymi oraz
zagro¿eniami zdrowotnymi.
Studenci ucz¹ siê, jak plano-
waæ i koordynowaæ dzia³ania
ratunkowe oraz minimalizo-
waæ skutki kryzysów. Pod-
czas studiów skupiaj¹ siê
tak¿e na wspó³zale¿noœci
miêdzy elementami struktury
systemu bezpieczeñstwa w
wymiarze narodowym i miê-
dzynarodowym, spo³ecznym
i kulturowym; analizowania i
prognozowania zjawisk i pro-
cesów spo³ecznych w sytua-
cjach zagro¿enia bezpieczeñ-
stwa oraz rozwi¹zywania
problemów prawnych w za-
kresie bezpieczeñstwa naro-
dowego, miêdzynarodowego
oraz systemu nadzoru nad
sektorem bezpieczeñstwa w
pañstwie;

- kryminologia stosowana -
kierunek ten przygotowuje
studentów do pracy w orga-
nach œcigania, s³u¿bach pe-
nitencjarnych oraz instytu-
cjach zajmuj¹cych siê pre-
wencj¹ przestêpczoœci.
Obejmuje on takie zagadnienia
jak profilowanie kryminalne,
analiza kryminalna, psycholo-
gia przestêpstw czy zapobie-
ganie cyberprzestêpczoœci;

- prawo - nowoœæ na Wy-
dziale Administracji i Bezpie-
czeñstwa Narodowego przy-
gotowuje studentów do wy-
konywania klasycznych

zawodów prawniczych, wy-
magaj¹cych odbycia aplika-
cji i zdania egzaminów za-
wodowych (adwokat, komor-
nik s¹dowy, notariusz
prokurator, radca prawny,
sêdzia), jak i do podjêcia
pracy jako specjaliœci w
obs³udze prawnej i meryto-
rycznej w instytucjach pub-
licznych, w tym jednostkach
samorz¹du terytorialnego
czy rz¹dowej administracji
terenowej, jak i sektora pry-
watnego. Dziêki znajomoœci
jêzyka obcego na poziomie
B2+ absolwenci s¹ przygoto-
wani tak¿e do pracy w œro-
dowisku miêdzynarodowym.

Wydzia³ aktywnie uczestni-
czy w programie Erasmus+,
który pozwala zarówno stu-
dentom, jak i wyk³adowcom
na poszerzanie i rozwijanie
swoich zainteresowañ pod-
czas wyjazdów do zagra-
nicznych uczelni. Wymiany
uniwersyteckie stają siê nie-
powtarzalną okazją do anali-
zy œwiatowych trendów w
zakresie studiowanych dys-
cyplin oraz rozwijania tak is-
totnych wspó³czeœnie umiej-
êtnoœci networkingowych.
Ponadto na wydziale funk-
cjonuje Ko³o Naukowe Histo-
rii Prawa, Administracji i My-
œli Politycznej, które aktywi-
zuje studentów i wprowadza
ich w œwiat nauki, daj¹c pod-
stawy do nawi¹zywania kon-
taktów z ekspertami, uczest-
nictwa w miêdzynarodowych
konferencjach oraz spotka-
niach. W ostatnim czasie
studenci wziêli udzia³ w

Ogólnopolskiej Konferencji
Naukowej Studenckich Kó³
Naukowych „Przekraczaj¹c
granice - wspó³czesne stra-
tegie oraz rozwi¹zania w
bezpieczeñstwie narodo-
wym, obronnoœci pañstwa,
logistyce i zarz¹dzaniu”, któ-
ra odbywa³a siê w murach
Wojskowej Akademii Tech-
nicznej im. Jaros³awa
D¹browskiego w Warszawie.
Prelegenci podejmowali te-
maty zwi¹zane ze zwalcza-
niem cyberprzestêpczoœci
czy dotycz¹ce s³u¿b mundu-
rowych oraz bezpieczeñstwa
ekologicznego.

Wydzia³ Administracji i
Bezpieczeñstwa Narodowe-
go to miejsce, gdzie teoria
spotyka siê z praktyk¹, a stu-
denci s¹ przygotowywani do
stawiania czo³a wyzwaniom
wspó³czesnego œwiata.
Dziêki unikalnym progra-
mom kszta³cenia, wykwali-
fikowanej kadrze, nowo-
czesnej infrastrukturze
oraz szerokim mo¿liwo-
œciom rozwoju zawodowe-
go, nasz wydzia³ jest ideal-
nym wyborem dla wszyst-
kich, którzy pragn¹
zwi¹zaæ swoj¹ przysz³oœæ
z szeroko pojêtym bezpie-
czeñstwem, administra-
cj¹, prawem czy krymino-
logi¹. 

Zapraszamy - do³¹czcie do
naszej spo³ecznoœci akade-
mickiej i wspólnego odkry-
wania œwiata nauki!

mgr OLIWIA RADKIEWICZ 
Wydzia³ Administracji i

Bezpieczeñstwa Narodowego

Wspólne odkrywanie świata nauki
W dynamicznie rozwijaj¹cym siê œwiecie zagadnienia zwi¹zane z bezpieczeñstwem nabieraj¹ coraz wiêkszego znaczenia. Globalne wyzwania, takie jak
cyberbezpieczeñstwo, terroryzm, przestêpczoœæ zorganizowana czy zarz¹dzanie kryzysowe, wymagaj¹ od specjalistów wszechstronnej wiedzy i kompetencji. 



� 6 Lipiec 2024 r.ZAKŁAD GoSPoDARKI MIESZKANIoWEJ

Adresy

Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

- Panie dyrektorze,
mieszkañcy Nowego Mias-
ta ze zdumieniem odkry-
waj¹, ¿e u nich na klatce
schodowej œwiat³o zapala
siê automatycznie, jak
cz³owiek idzie, czyli jest w
ruchu. Czy to jakiœ nowy
pomys³ ZGM na redukcjê
kosztów eksploatacji?

- Z inicjatyw¹ t¹ wyszliœmy
jakiœ czas temu. Zmoderni-
zowaliœmy instalacje oœwiet-
leniow¹ w wiêkszoœci budyn-
ków gminnych i na klatkach
zosta³y zamontowane lampy
z czujnikiem ruchu. Oœwiet-
lenie zadzia³a w momencie
wyczucia przez czujnik ru-
chu, zapala siê na okreœlony
czas, a nastêpnie gaœnie.

- Czy za tym idzie ob-
ni¿ka kosztów za zu¿yt¹
energiê?

- Ten zabieg ma ³¹czyæ
dwie funkcje. Przede wszyst-
kim wp³yn¹æ na obni¿enie
rachunków za pr¹d, ale rów-
nie¿ usprawniæ i poprawiæ
komfort zamieszkiwania. Po-
przedni system powodowa³,
¿e zapalaj¹c œwiat³o, oœwiet-

lona by³a ca³a klatka schodo-
wa, obecnie lampy zapalaj¹
siê miejscowo i œwiec¹ w
okreœlonym czasie. Ponadto
brak ich obs³ugi stanowi wy-
godê dla u¿ytkownika.
Wchodz¹c na klatkê scho-
dow¹ nie szukamy w³¹czni-
ka, pomieszczenie automa-
tycznie zostaje oœwietlone.
Wymierne korzyœci dostrze-
gamy zw³aszcza w okresach
jesienno-zimowych czy w
porze wieczorowej. Jest to
tak¿e wygodne dla osób z

zewn¹trz, które przychodz¹
nas odwiedziæ. Mieszkañcy
budynku s¹ przyzwyczajeni
do architektury obiektu,
wiedz¹, gdzie co jest, nato-
miast osoba z zewn¹trz nie-
koniecznie.

- Mieszkañcy s¹ zadowo-
leni z takiego rozwi¹zania?

- Bezpoœrednio do mnie
pozytywne sygna³y nie do-
tar³y, natomiast mieszkañcy
dziel¹ siê swoimi spo-
strze¿eniami z pracownikami
jednostek obs³uguj¹cych ich

budynki. Pomys³ zaskoczy³,
ale to równie¿ zas³uga
wspó³pracy z mieszkañcami,
która idzie we w³aœciwym
kierunku. Bo miêdzy innymi
z tych rozmów bior¹ siê na-
sze dzia³ania. Obserwujemy
równie¿ inne zasoby, nie tyl-
ko miejskie i to, co dobre,
staramy siê przenieœæ na
nieruchomoœci, którymi ad-
ministrujemy.

- Mówimy o zasobach
gminnych, a ja chcia³am
dopytaæ, czy wspólnoty
prosz¹ o tego rodzaju udo-
godnienia? 

- Tak, tego rodzaju roz-
wi¹zania tocz¹ siê równo-
czeœnie na budynkach
wspólnotowych. Dzielimy siê
pomys³ami, je¿eli dostrzega-
my dobre rozwi¹zania, które
sprawdzi³y siê na budynkach
gminnych. Nasza rola spro-
wadza siê do podpowiadania
w³aœcicielom, natomiast ju¿
sama decyzja i ewentualne
wykonanie prac le¿y w gestii
wspólnot mieszkaniowych.

- Jakie jeszcze pomys³y
chcecie wprowadzaæ dla

wspólnot i dla zasobu
gminnego? 

- Je¿eli mówimy o
oszczêdnoœciach, które maj¹
ograniczyæ rosn¹ce koszty
eksploatacyjne budynku i
mieszkañ, to najwa¿niejsza
jest realizacja wszystkich
prac remontowych, które
do tego celu prowadz¹. To
nie tylko klatki schodowe,
ale wymiana stolarki
okiennej czy drzwiowej.
Ocieplenie budynków,
stropów, izolacja funda-
mentów czy remont po³aci
dachowych. Te wszystkie
prace przynosz¹ nam wy-
mierne efekty oszczêdno-
œciowe, tutaj siê nic nie
zmienia. Nie odkrywamy
niczego nowego, nato-
miast zachêcamy, aby ta-
kie inicjatywy podejmo-
waæ. Pomimo tego, ¿e
wzrasta stawka funduszu
remontowego, jest ko-
niecznoœæ zaci¹gniêcia
kredytu, natomiast zysku-
jemy w tym momencie nie-
wspó³mierne benefity.

- Dziêkujê za rozmowê.

Zak³ad Gospodarki Miesz-
kaniowej sukcesywnie po-
lepsza stan budynków, który-
mi zarz¹dza. Teraz przy-
szed³ czas na budynek przy
ul. Wawrzyniaka 72. Po re-
moncie bêdzie to kolejna
piêkna budowla w pierzei
sukcesywnie odnawianych
kamienic z pocz¹tków XX
wieku.

Co tam się zmieni

Na razie budynek przy ul.
Wawrzyniaka to ³uszcz¹ca
siê kamienica, która moc-
no odstaje od s¹siednich,
ju¿ wyremontowanych i
wabi¹cych oko. Ju¿ wiado-
mo, ¿e firma, która wygra
przetarg musi wykonaæ re-

mont elewacji frontowej -
ma to byæ tak zwana reno-
wacja z natryskiem. Poza
tym docieplenia doczekaj¹

siê pozosta³e œciany ze-
wnêtrzne. Wzmocnione
bêd¹ nadpro¿a okienne i
drzwiowe. 

Poza tym wymiany docze-
ka siê stolarka okienna w
czêœciach wspólnych budyn-
ku. Firma bêdzie musia³a za-
izolowaæ fundamenty, stropy
piwnicy i poddasza. Wymie-
niona zostanie instalacja
elektryczna na czêœciach
wspólnych oraz zostanie wy-
remontowana klatka schodo-
wa. 

Jak informuje ZGM, prze-
prowadzone dzia³ania bu-
dowlane poprawi¹ efektyw-
noœæ energetyczn¹ budynku.
Da to powa¿ne obni¿enie
kosztów eksploatacji lokali
poprzez zmniejszenie ra-
chunków za energiê oraz za-
pewni wygodne warunki
mieszkaniowe Szacunkowa

wartoœæ zamówienia wynosi
689.315,32 z³, w tym dofi-
nansowanie 413.589,19 z³.

Procedury trwają

Do przetargu na wykonanie
remontu zg³osi³y siê trzy fir-
my. Po wybraniu najkorzyst-
niejszej oferty zostanie pod-
pisana umowa na wykonanie
zaplanowanych prac. Po wy-
konaniu remontu firma wy-
stawi gwarancjê na remont.

Po wykonaniu remontu ka-
mienicy nr 72 przy Wawrzy-
niaka w pierzei s¹siaduj¹cej
z parkiem zostanie tylko jed-
na kamienica, która bêdzie
wymaga³a natychmiastowe-
go remontu.

ROCH

Potrzeba a¿ 226 tysiêcy z³
na wyburzenie budynku, któ-
ry od lat stoi opuszczony
przy rondzie Grobla. Zak³ad
Gospodarki Mieszkaniowej
uzyska³ w³aœnie wszelkie
niezbêdne zgody, aby ruderê
wyburzyæ.

Po wyburzeniu do
zagospodarowania

ZGM uzyska³ wszelkie ko-
nieczne zgody, decyzje ad-
ministracyjne, aby rozpocz¹æ
procedurê wyburzania stare-
go, strasz¹cego od lat bu-
dynku przy ul. Grobla 20. Te-
raz przyjdzie czas na prze-
targ na wykonanie rozbiórki,
szukanie najlepszej firmy,
która zaoferuje najkorzyst-
niejsze warunki. 

Rudera, która zniknie z pej-
za¿u miasta, to od lat nieu¿ywa-
ny budynek ³¹cz¹cy funkcje
mieszkalne i us³ugowe. Obecnie
rudera jest zabezpieczona przed
wchodzenie do wnêtrza. Przed
laty nocowali w niej bezdomni.

Ju¿ wiadomo, ¿e po wyburze-
niu i uprz¹tniêciu pozosta³oœci
miasto zyska bardzo atrakcyjn¹
dzia³k¹ na sprzeda¿. 

Wyburzanie trwa

Warto przypomnieæ, ¿e
Zak³ad Gospodarki Mieszka-
niowej od kilku lat stara siê
wyburzaæ szpetne obiekty
na terenie, którym adminis-
truje. Trwa porz¹dkowanie
miejskich podwórek, z któ-
rych znikaj¹ szopki, wal¹ce
siê gara¿e i inne podobne

obiekty, od lat nieu¿ywane,
niebezpieczne dla prze-
chodz¹cych. 

Z pejza¿u miasta zniknê³o
ju¿ wiele takich szop i
wal¹cych siê budynków na
Nowym Mieœcie oraz na Za-
warciu, czyli w rejonach,
gdzie takich ruder jeszcze
mo¿na spotkaæ wiele.

ROCH

- Te wszystkie prace przynoszą nam wymierne efekty
oszczędnościowe - mówi dyrektor Paweł Nowacki
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Po remoncie obniżeniu powinny ulec koszty eksploatacyjne
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Remontują na potęgę, zwłaszcza kamienice
Kompleksowy remont czeka kamienicê przy ul. Wawrzyniaka. Remont jest mo¿liwy dziêki dotacji z Banku Gospodarstwa Krajowego.

Dzielimy się pomysłami
Z Paw³em Nowackim, dyrektorem Zak³adu Gospodarki Mieszkaniowej, rozmawia Renata Ochwat

Miasto sukcesywnie wyburza rudery
Kolejna paskudna budowla zniknie z pejza¿u miasta. Miasto wyburzy strasz¹cy budynek przy ul. Grobla 20. 
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Stacja dializ stanęła na tyłach szpitala, obok uruchomionego pięć lat temu ośrodka radioterapii
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Między segmentami budynku zostało urządzone minipatio. Można tu zaczerpnąć powietrza

Stacja to m.in. pięć sal do dializ. Nad pacjentami takimi jak pan Dawid czuwa m.in. zespół
pielęgniarski na czele z Renatą Szczepankiewicz

Automatyczna szatnia to jedno z nowoczesnych rozwiązań,
jakie zastosowano

Sale ze stanowiskami do dializ mają m.in. telewizory, żeby
umilić chorym czas

Na 2 tys. mkw. znalazła się strefa socjalna dla pacjentów,
którzy spędzają tu kilka godzin 

Leczenie i pełna wygoda
Prawie 2 tysi¹ce metrów kwadratowych powierzchni, jasne, wygodne wnêtrza, w tym piêæ sal do dializoterapii. Gorzowski szpital uruchomi³ ju¿
nowoczesn¹ stacjê dializ. 

Na pytanie o warunki w no-
wej stacji, pan Dawid - cho-
cia¿ w trakcie zabiegu - sze-
roko siê uœmiecha. - Jest
œwietnie! Bez porównania z
tym, co by³o - ocenia. 

Pan Dawid jest wieloletnim
pacjentem nefrologów i jed-
nym ze 105, którzy w tej
chwili s¹ pod opiek¹ szpita-
la. W dawnej stacji dializ,
ulokowanej w szpitalnym bu-
dynku z lat 80., wszystkim
by³o ju¿ ciasno.

- Stara stacja mia³a 19
stanowisk. Pracowa³a na
trzy zmiany. Nowa ma obec-
nie 29 stanowisk w piê-
ciu wygodnych salach - mó-
wi Renata Szczepankie-
wicz, pielêgniarka koordy-
nuj¹ca.

Stacja stanê³a obok oœrod-
ka radioterapii. Jest po³¹czo-
na ze szpitalem, choæ pa-

cjenci korzystaj¹ z osobne-
go wejœcia. 

- To bardzo wa¿ne roz-
wi¹zanie. Osoby z obni¿on¹
odpornoœci¹, szczególnie
nara¿one na infekcje, nie
musz¹ w ogóle wchodziæ do
g³ównego budynku szpitala -
podkreœla Robert
Surowiec, wiceprezes lecz-
nicy.  

Stacja dializ to ³¹cznie 2
tys. mkw. powierzchni, no-
woczesny, estetyczny budy-
nek, który architektur¹ na-
wi¹zuje do inwestycji z
ostatnich kilku lat, w tym
oœrodka radioterapii, kliniki
hematologii czy punktu po-
brañ laboratorium. 

W nowej czêœci szpitala
zastosowano wiele cieka-
wych rozwi¹zañ, w tym ta-
kich, które maj¹ u³atwiæ
¿ycie pacjentom. Jest auto-

matyczna szatnia, strefa, w
której mo¿na zjeœæ posi³ek
czy przygotowaæ sobie coœ
do picia. Jest te¿ niewielkie
patio z ³aweczkami i ziele-
ni¹. 

- Jesteœmy najwiêkszym
oœrodkiem dializacyjnym w
pó³nocnej czêœci wojewódz-
twa. Zapewniamy ca³odobo-
wy dostêp do leczenia ner-
kozastêpczego zarówno pa-
cjentom za schy³kow¹
niewydolnoœci¹ nerek jak i
pacjentom, którzy wymagaj¹
pilnych hemodializ, np. przy
zatruciach - mówi nefrolog
dr n. med. Miros³aw Szmyt. 

Dializowani pacjenci
spêdzaj¹ na zabiegach czte-
ry godziny po trzy razy w ty-
godniu. Teraz ju¿ na wygod-
nych stanowiskach. Budowa
stacji kosztowa³a 19 mln z³. 
MAT. WSZW W GORZOWIE WLKP.
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- Ilu funkcjonariuszy liczy
Lubuska Policja i jak du¿e
jest obecnie zapotrzebowa-
nie do pracy?

- Mamy ponad 2,8 tysi¹ca
etatów, a s³u¿y w niej nie-
spe³na 2,5 tysi¹ca funkcjona-
riuszy. Jak widaæ jest sporo
wolnych etatów i dlatego za-
chêcamy m³odych ludzi do
wstêpowania w nasze szere-
gi.

- Pana zadaniem, czym
spowodowane s¹ tak du¿e
braki kadrowe?

- Obecnie panuje du¿a at-
rakcyjnoœæ na rynku pracy.
Do tego stopnia, ¿e mamy ry-
nek pracownika, a nie rynek
pracodawcy. Dlatego m³ode
osoby maj¹ szeroki wachlarz
mo¿liwoœci wyboru swojego
przysz³ego zawodu. Ten
zwi¹zany ze s³u¿bami mun-
durowymi, a zw³aszcza z po-
licj¹ wymaga wyj¹tkowych
cech, które predysponuj¹ je
do ciê¿kiej s³u¿by. To jest ele-
ment, który ostatecznie decy-
duje, ¿e wielu wci¹¿ nie mo¿e
siê zdecydowaæ na takie od-
powiedzialne zadanie, wyma-
gaj¹ce wielu wyrzeczeñ. My
jednak wci¹¿ podkreœlamy o
zaletach tej s³u¿by.

- Jakie trzeba spe³niaæ
predyspozycje, aby zostaæ
policjantem?

- S³u¿bê w policji mo¿e
pe³niæ, zgodnie z artyku³em
25 ustêp 1 Ustawy z dnia
6.04.1990 roku o Policji, oby-
watel Polski o nieposzlako-
wanej opinii, który nie by³
skazany prawomocnym wy-
rokiem s¹du za przestêpstwo
lub przestêpstwo skarbowe,
korzystaj¹cy w pe³ni z praw
publicznych, posiadaj¹cy wy-
kszta³cenie co najmniej œred-
nie lub œrednie bran¿owe, a
tak¿e posiadaj¹cy zdolnoœæ
fizyczn¹ i psychiczn¹ do
s³u¿by w formacjach uzbrojo-
nych, podleg³ych szczególnej
dyscyplinie s³u¿bowej, której
gotów jest siê podporz¹dko-
waæ oraz daj¹cy rêkojmiê za-
chowania tajemnicy stosow-
nie do wymogów okreœlonych
w przepisach o ochronie in-
formacji niejawnych. Ponadto
osoby objête ewidencj¹ woj-
skow¹ powinny posiadaæ ure-
gulowany stosunek do s³u¿by
wojskowej.

- Przepisy okreœlaj¹ górn¹
granicê wieku osoby sta-

raj¹cej siê o przyjêcie w
szeregi policji?

- Nie ma górnej granicy wie-
ku przy rekrutacji do policji.

- S³u¿ba w policji wymaga
du¿ej odwagi i wielu wyrze-
czeñ. Czy zatem mo¿na
stwierdziæ, ¿e jest to bar-
dziej mêski zawód?

- W Lubuskiej Policji s³u¿bê
pe³ni ponad 600 kobiet, które
w mundurze radz¹ sobie bar-
dzo dobrze. Nie jest to zatem
zawód wy³¹cznie dla
mê¿czyzn. Przy tak mnogiej
liczbie policyjnych komórek,
ka¿dy znajdzie w niej swoje
miejsce.

- Organizujecie dni otwar-
te dla zainteresowanych
prac¹ w s³u¿bach mundu-
rowych?

- Wszystkie jednostki garni-
zonu lubuskiego cyklicznie
prowadz¹ takie dni otwarte
dla osób zainteresowanych
s³u¿b¹ w policji. 

- Jak wygl¹da proces re-
krutacji?

- Postêpowanie kwalifikacyj-
ne do s³u¿by sk³ada siê z na-
stêpuj¹cych etapów: osobiste
z³o¿enie dokumentów, test
wiedzy i test sprawnoœci fi-
zycznej przeprowadzany na
terenie Komendy Wojewódz-
kiej Policji w Gorzowie Wiel-
kopolskim lub jednej ze szkó³
policyjnych, badanie psycho-

logiczne - komputerowy test
psychologiczny oraz rozmo-
wa z psychologiem policyj-
nym, sprawdzenie w ewiden-
cjach, rejestrach i kartote-
kach danych zawartych w
kwestionariuszu osobowym,
postêpowanie sprawdzaj¹ce
okreœlone w przepisach o
ochronie informacji niejaw-
nych, rozmowa kwalifikacyjna
oraz komisja lekarska - usta-
lenie zdolnoœci fizycznej i
psychicznej do s³u¿by w poli-
cji. Szczegó³owe informacje
dotycz¹ce procedury kwalifi-
kacyjnej mo¿na znaleŸæ na

stronie internetowej Komendy
G³ównej Policji (policja.pl) lub
na stronie internetowej Ko-
mendy Wojewódzkiej Policji
www.lubuska.policja.gov.pl,
b¹dŸ te¿ kontaktuj¹c siê z Ze-
spo³em do spraw Doboru
Wydzia³u Kadr i Szkolenia
Komendy Wojewódzkiej Poli-
cji w Gorzowie Wlkp.

- Na jakim etapie rekruta-
cji odpada najwiêcej kan-
dydatów?

- Najwiêksze trudnoœci
sprawiaj¹ test psychologiczny
tzw. multiselect oraz  test
sprawnoœci fizycznej. Jeœli
chodzi o przygotowanie do
testu sprawnoœci, to lubuscy
policjanci wychodz¹ naprze-
ciw kandydatom i w ca³ym
województwie cyklicznie or-
ganizuj¹ treningi na specjal-
nie przygotowanym torze.
Pod okiem policyjnych in-
struktorów ka¿dy mo¿e po-
æwiczyæ pokonanie prze-

szkód, które s¹ identyczne
jak na w³aœciwym teœcie.

- Po pomyœlnym przejœciu
procesu rekrutacji i odby-
ciu szkó³ki nowy funkcjo-
nariusz sam decyduje, w
którym wydziale chce
pe³niæ s³u¿bê?

- Podczas procesu rekruta-
cji sprawdzane s¹ predyspo-

zycje kandydata, jego wy-
kszta³cenie i cechy charakte-
ru. W ten sposób dobierane
jest dla niego najbardziej od-
powiednie stanowisko. Zain-
teresowanie kandydata
s³u¿b¹ w konkretnym wydzia-
le jest oczywiœcie tak¿e brane
pod uwagê.

- Jakie s¹ mo¿liwoœci
awansu i rozwoju w policji?

- Jest wiele mo¿liwoœci
awansu. Jednym z nich jest
awans na stopniu, który w za-
le¿noœci od konkretnego
stopnia przys³uguje od roku
do czterech lat. Kolejn¹ opcja
awansu jest przejœcie na
wy¿sze stanowisko s³u¿bo-
we. Policja oferuje tak¿e wie-
le szkoleñ, dziêki którym
funkcjonariusze stale siê roz-
wijaj¹ i zbieraj¹ cenne do-
œwiadczenie. Warto dodaæ,
¿e policjanci, którzy profesjo-
nalnie wykonuj¹ swoje obo-
wi¹zki i wykazuj¹ siê du¿¹
skutecznoœci¹ s¹ czêsto wy-
ró¿niani nagrodami finanso-
wymi, a tak¿e odznaczani
medalami.

- Pe³nienie s³u¿by w poli-
cji daje satysfakcjê?

- S³u¿ba w policji to wiele
wyzwañ, a wiêc i wiele okazji
do satysfakcji, gdy stawi siê
im czo³a. Uratowane ludzkie
¿ycie, rozwi¹zana skompliko-
wana sprawa kryminalna, od-

zyskane kosztowne mienie,
które zosta³o skradzione
mieszkañcom, to tylko kilka
przyk³adów daj¹cych wiele
satysfakcji funkcjonariuszom.

- Byæ mo¿e s¹ osoby, któ-
re ca³y czas wahaj¹ siê, czy
wst¹piæ do policji…

- Wszystkie osoby, które
pragn¹ wst¹piæ do policji, ale
z jakiœ powodów siê wahaj¹,
mog¹ zadzwoniæ albo spot-
kaæ siê osobiœcie z osobami
odpowiedzialnymi za dobór w
Komendzie Wojewódzkiej
Policji w Gorzowie Wlkp. lub
innej jednostce garnizonu lu-
buskiego. Podczas rozmowy
mo¿na zapytaæ o wiele nur-
tuj¹cych kwestii zwi¹zanych
ze s³u¿b¹ w policji. Proponu-
jemy te¿, aby obejrzeæ wiele
naszych komunikatów czy fil-
mów poœwiêconych promocji
policji. W sposób mo¿liwie
precyzyjny pokazuj¹ one jak
wygl¹da nasza codzienna
s³u¿ba.

- Dlaczego warto zostaæ
funkcjonariuszem policji?

- S³u¿ba w policji wi¹¿e siê
z wieloma wyrzeczeniami i
odpowiedzialnoœci¹. W tej
formacji bardzo czêsto spoty-
kamy siê z ich problemami lu-
dzi. Rozwi¹zujemy je. Dlate-
go s³u¿ba ta w uczy empatii.
Jest ciekawa i bardzo czêsto
niepowtarzalna.  Ka¿da
s³u¿ba, ka¿da interwencja
jest inna. Jeœli ktoœ czuje po-
trzebê pomagania innym, to
praca w policji jest w³aœnie
dla niego. S³u¿ba policjanta
polega przede wszystkim na
poœwiêceniu dla drugiego
cz³owieka. Bêd¹c policjantem
mo¿na pomagaæ innym i
czerpaæ z tego satysfakcjê.
Podobnie jest ze sprawami
kryminalnymi - ich dynamika,
medialnoœæ, charakter spra-
wia, ¿e ka¿da z nich zako-
ñczona pozytywnie wnosi
bardzo du¿o pozytywnej
energii i satysfakcji dla poli-
cjantów, którzy nad takim
zdarzeniem pracowali. Ka¿dy
obszar policyjnej dzia³alnoœci
ma swoje DNA. Dlatego istot-
ne jest to, aby ostatecznie
ka¿dy z policjantów znalaz³
odpowiednie miejsce dla sie-
bie i realizowa³ nie tylko czyn-
noœæ zawodow¹ ale swoj¹
pasjê. I bardzo czêsto tak
w³aœnie siê dzieje.

- Dziêkujê za rozmowê.

- Policja oferuje także wiele szkoleń, dzięki którym funkcjonariusze stale się rozwijają i zbierają cenne doświadczenie -
zapewnia podinsp. Marcin Maludy
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Uratowane ludzkie życie, rozwiązana
skomplikowana sprawa kryminalna,
odzyskane kosztowne mienie, które
zostało skradzione mieszkańcom, to

tylko kilka przykładów dających wiele
satysfakcji funkcjonariuszom.

r  e  k  l  a  m  a

Nie jest to zawód wyłącznie dla mężczyzn
Z podinspektorem Marcinem Maludym, rzecznikiem prasowym Komendy Wojewódzkiej Policji w Gorzowie, rozmawia Dorota Waldmann



- Jest pan jednym z liderów
Komitetu Obywatelskiego
,,Wybieram Gorzów’’. Ostat-
nio goœci³ pan w kilku go-
rzowskich szko³ach. Jak wy-
gl¹da³y te spotkania?

- Zakoñczyliœmy niedawno
akcjê spotkañ i rozmów w go-
rzowskich szko³ach. Moja
ostatnia wizyta mia³a miejsce
w Zespole Szkó³
Odzie¿owych. Wniosek z tych
spotkañ jest taki, ¿e m³odzie¿
w wiêkszoœci jak najbardziej
jest za skróceniem nazwy
miasta. Spotkania, a by³em w
wiêkszoœci gorzowskich szkó³
œrednich, by³y bardzo owocne,
z rzeczow¹ dyskusj¹ i ciekawy-
mi pytaniami. M³odzi ludzie
poznawali i zrozumieli t³o histo-
ryczne, a do tego s¹ bardzo
pragmatyczni, czêsto mówi¹ -
„trzeba to zrobiæ, bo i tak nikt,
na co dzieñ nie mówi Wielko-
polski, to jakaœ wiocha”. Dla
przyk³adu, wyk³ad w auli I LO
zape³nionej m³odymi ludŸmi i
dyskusja, to w sumie a¿ dwie
godziny lekcyjne! Mówiliœmy o
tym, ¿e nazwa Gorzów ma his-
toryczne XIX-wieczne korzenie
i tak¹ te¿ nazw¹ pos³ugiwali
siê spontanicznie pionierzy
przybywaj¹cy do Gorzowa w
1945 r., zaœ przymiotnik Wiel-
kopolski zosta³ dopisany w ma-
ju 1946 r. urzêdow¹ decyzj¹
ministerialn¹, a mimo to gorzo-
wianie oraz urzêdy nadal
pos³ugiwa³y siê nazw¹ Go-
rzów. O tym œwiadcz¹ doku-
menty, mapy i wspomnienia lu-
dzi z tamtych lat. Warto dodaæ,
¿e prze³om nast¹pi³ dopiero po
1950 r., kiedy to powsta³o wo-
jewództwo zielonogórskie i kie-
dy z Gorzowa do Zielonej Góry
przeniesione zosta³y urzêdy
gorzowskiej administracji woje-
wódzkiej. Wówczas urzêdnicy
wojewódzcy w Zielonej Górze
u¿ywaj¹c w korespondencji
urzêdowej nazwy Gorzów
Wielkopolski, spowodowali jej
upowszechnienie.  

- Na co szczególnie pan
zwraca³ uwagê podczas
tych spotkañ?

- Przede wszystkim na to, ¿e
koszty zmiany nazwy bêd¹ zu-
pe³nie nieznacz¹ce, bo wymia-
na tablic urzêdowych mo¿e
byæ sukcesywna, wraz z ich fi-
zycznym zu¿yciem, a ponadto
przymiotnik, a najczêœciej skrót
Wlkp. mo¿na zamalowaæ, czy
te¿ na piecz¹tce wyci¹æ.
Mieszkañcy praktycznie zu-
pe³nie tego nie odczuj¹, bo-
wiem od 2015 roku, taka zmia-
na nie wymaga wymiany do-
wodów osobistych, ani
¿adnych innych dokumentów,
czy te¿ aktów notarialnych.
Podkreœla³em fakt, ¿e du¿e
miasta, a w tym i stolice woje-

wództw nie posiadaj¹ w na-
zwach przymiotników dookre-
œlaj¹cych. To bowiem jest do-
men¹ miasteczek i wiosek. A
przecie¿ to nie nasza liga.
Spójrzmy proszê, jak kuriozal-
nie brzmi wojewoda lubuski w
Gorzowie Wielkopolskim - nie
kuœmy losu. Zapewniam, to
jest naprawdê wa¿na kwestia
dla przysz³oœci naszego mias-
ta, dla jego wojewódzkiej rangi,
a to z kolei ma bezpoœredni
zwi¹zek z dostêpem do fundu-
szy publicznych gwarantuj¹cych
dalszy rozwój miasta i jakoœæ
¿ycia mieszkañców Gorzowa.

Pragnê przy okazji serdecz-
nie podziêkowaæ dyrektorom
gorzowskich szkó³ œrednich za
¿yczliwe podejœcie do sprawy,
za umo¿liwienie spotkañ z
m³odzie¿¹ i równie¿ osobisty
ich udzia³. Warto te¿ dodaæ, ¿e
w spotkaniach uczestniczy³y
równie¿ osoby z grona peda-
gogicznego, a czêste s³owa
autentycznego zdziwienia, ¿e
uzyskana w ten sposób wie-
dza historyczna jest prawdzi-
wym zaskoczeniem, sprawi³y
mi wiele satysfakcji.    

- Oprócz spotkañ z m³od-
zie¿¹, by³y równie¿ spotka-
nia z osobami starszymi.
Czy w trakcie tych spotkañ
panowa³o zrozumienie pana
argumentacji?

- Trzeba te¿ przyznaæ, ¿e
znacznie trudniej przebiega³y
rozmowy z osobami starszymi,
bo i z takimi œrodowiskami
spotykaliœmy siê. Tu dominuje
jednak podejœcie sentymental-
ne - tak by³o, to po co to zmie-

niaæ?  D³uga i bezpoœrednia
rozmowa, tak¿e i w takich sy-
tuacjach jednak przynosi³a zro-
zumienie przez gorzowskich
seniorów rzetelnej i uczciwej
argumentacji. Okazuje siê, ¿e
dla seniorów czymœ wa¿nym
jest, ¿e Gorzów to stara pol-
ska, jeszcze przedwojenna na-
zwa naszego miasta, to dla
nich bardzo istotny argument
za zmian¹.

- Proszê przypomnieæ, ja-
kie znane osoby znajduj¹ siê
jeszcze w komitecie?

- W szeregach naszego ko-
mitetu jest bardzo mocna eki-
pa, która wspólnie pracuje,
m.in. Jerzy Korolewicz, Da-
riusz A. Rymar, Robert Piot-

rowski, Tomasz Marcinkowski,
Tomasz Molski oraz bardzo
wiele osób wspieraj¹cych.

- Co w takim razie dalej z
akcj¹ zwi¹zan¹ ze zmian¹
nazwy miasta?

- Wola³bym mówiæ… ze skró-
ceniem obecnej nazwy i przy-
wróceniem jej historycznego
brzmienia Gorzów. Dziêkujê
za to pytanie. Otó¿, jak
wspomnia³em, zakoñczyliœmy
akcjê spotkañ informacyjnych i
rozmów, g³ównie w gorzow-
skich szko³ach, w których
przedstawialiœmy meryto-
ryczn¹ i bardzo wszechstronn¹
argumentacjê. Czekamy w tej

chwili na konsultacje spo³ecz-
ne, które mia³y rozpocz¹æ siê 6
maja. Zapad³a jednak w ostat-
nich dniach decyzja o przesu-
niêciu ich na czerwiec. Powo-
dem by³ po¿ar rektoratu Aka-
demii im. Jakuba z Parady¿a,
do którego dosz³o 12 kwietnia.
Konsultacje zakoñcz¹ siê na
pocz¹tku sierpnia, w tym cza-
sie nadal bêdziemy spotykaæ
siê i rozmawiaæ z mieszkañca-
mi. Zak³adamy, ¿e oficjalne
konsultacje prowadzone przez
Ratusz, prawdopodobnie bêd¹
mieæ formê ankiety online,
gdzie ka¿dy z mieszkañców
bêdzie móg³ wyraziæ w³asne
zdanie. Kolejnym krokiem
bêdzie sporz¹dzenie raportu z

konsultacji oraz stanowisko
prezydenta miasta i g³osowa-
nie radnych. Jeœli bêdzie pozy-
tywna decyzja Rady Miasta,
myœlê, ¿e jesieni¹ tego roku,
to wniosek przekazywany jest
za poœrednictwem wojewody
lubuskiego do ministerstwa
administracji, który podejmie
decyzjê do po³owy
przysz³ego roku. Tryb proce-
duralny wskazuje, ¿e skróce-
nie nazwy miasta mo¿e na-
st¹piæ od 1 stycznia 2026 ro-
ku.

- O przywrócenie histo-
rycznej nazwy miasta wal-
czy pan nie od dziœ?

- Dla mnie sprawa przywró-
cenia historycznej polskiej na-
zwy miasta zaczê³a siê w 1995
roku, kiedy, jako prezydent Go-
rzowa, zainicjowa³em j¹ przy
okazji jubileuszu 50-lecia pol-
skoœci Gorzowa. Od tamtej po-
ry, nieustanie przypominam o
jej aktualnoœci, tak¿e na ³amach
gorzowskiej prasy. Nieocenio-
nym wsparciem by³ i wci¹¿ jest
profesor dr hab. Dariusz Ale-
ksander Rymar. Oczywiœcie
cieszê siê i doceniam zaan-
ga¿owanie prezesa Jerzego
Korolewicza. Z³o¿enie do w³adz
miasta w paŸdzierniku u.br,
podpisanej przez nas, w imie-
niu komitetu obywatelskiego,
petycji w tej sprawie, nada³o jej
now¹ dynamikê. Niezwykle
wa¿ne, wrêcz prze³omowe dla
spo³ecznej percepcji motywów i
argumentów przemawiaj¹cych
za t¹ inicjatyw¹ by³y trzy pub-
liczne debaty, które organizo-
wa³em przy instytucjonalnym
wsparciu i osobistym zaan-
ga¿owaniu: D. A. Rymara, Ja-
na Delijewskiego i Edwarda Ja-
worskiego na prze³omie 2015 i
2016 roku. Trzeba te¿ pami-
êtaæ, ¿e dzisiaj ¿yjemy w innej
rzeczywistoœci, ¿e ta zmiana
nie powoduje koniecznoœci wy-
miany dokumentów. Gorzów
potrzebowa³ tego minionego
czasu na zrozumienie s³uszno-
œci tej idei i na przekonanie, ¿e
jest to nie tylko mo¿liwe, ale i
niezbêdne.  Jest wreszcie wiel-
ce wymowny przyk³ad Stargar-
du, który pozby³ siê w 2016 r.
przymiotnika Szczeciñski i dzi-
siaj jest z tego dumny.

- Jaka jest najczêœciej ar-
gumentacja tych, którzy
mówi¹ panu, ¿e zostawmy
nazwê miasta bez zmian? 

- Nie ukrywam, ¿e s¹ te¿
oponenci, ale oni nie podaj¹
¿adnych rzeczowych argu-
mentów, najczêœciej strasz¹c
ludzi mitem wielkich kosztów,
który jest ca³kowicie niepraw-
dziwy, a w internecie zamiast
racjonalnej dyskusji i chêci
poznania zasadnych moty-
wów, najczêœciej ograniczaj¹
siê do epitetów. Jednak, jak
pokazuje ¿ycie, rozmawiaæ
trzeba równie¿ z nimi.

- Jest pan przekonany, ¿e
dzia³ania komitetu przy-
nios¹ zak³adany efekt?

- Wierzê w pozytywny fina³.
Proszê zauwa¿yæ, ¿e wszys-
cy kandydaci do urzêdu pre-
zydenta miasta, w niedaw-
nych wyborach u¿ywali w ma-
teria³ach wyborczych (logo
swej kampanii) tylko pierw-
szego cz³onu nazwy miasta.
Równie¿, radni miejscy oraz
osoby o spo³ecznym i zawo-
dowym autorytecie, w zdecy-
dowanej wiêkszoœci opowia-
daj¹ siê za t¹ zmian¹. G³êbo-
ko, zatem wierzê, ¿e wreszcie
pozbêdziemy siê tego swois-
tego piêtna ma³omiasteczko-
woœci, powiatowoœci, a wspól-
na decyzja zjednoczy gorzo-
wian w mi³oœci do swego
miasta, ¿e wyzwoli now¹
energiê spo³eczn¹ we wspól-
nej walce o jego rozwój i
lepsz¹ przysz³oœæ mieszkañ-
ców, a przy tym bêdzie wyra-
zem szacunku dla pokoleñ
Polaków, którzy ju¿ przed
wiekami po swojemu, po pol-
sku nazywali to miasto nad
Wart¹, po prostu Gorzów.
Warto pamiêtaæ, ¿e profesjo-
nalne firmy warszawskie, któ-
re na zlecenie w³adz miasta,
po roku 2000 opracowa³y
marki marketingowe: „Go-
rzów przystañ” oraz „Gorzów
w sam raz”, negatywnie z
marketingowego punktu wi-
dzenia ocenia³y cz³on Wielko-
polski i bezwzglêdnie zaleca³y
jego pozbycie siê z nazwy
Gorzowa. Przypomnê te¿, ¿e
prezydent Jacek Wójcicki, w
trakcie II debaty publicznej w
Archiwum Pañstwowym w
styczniu 2016 r. entuzja-
stycznie deklarowa³
wyst¹pienie z formalnym
wnioskiem w sprawie skróce-
nia nazwy miasta. Powtórzê,
zatem, raz jeszcze, ¿e Jacek
Wójcicki ma szansê byæ pre-
zydentem tej wielkiej zmiany,
prezydentem przywrócenia
historycznej nazwy miasta
Gorzowa - tego ¿yczê panie
Prezydencie.

- Dziêkujê za rozmowê.
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To domena miasteczek i wiosek, 
a przecież to nie nasza liga

Jest to naprawdę ważna kwestia
dla przyszłości naszego miasta 
Z Henrykiem Maciejem WoŸniakiem, prezesem Lubuskiej Organizacji Pracodawców i by³ym prezydentem Gorzowa, rozmawia Przemys³aw Dygas

- Dla mnie sprawa przywrócenia historycznej polskiej nazwy miasta zaczęła się w 1995 roku, kiedy, jako prezydent Gorzowa,
zainicjowałem ją przy okazji jubileuszu 50-lecia polskości Gorzowa - przypomina Henryk Maciej Woźniak

Fo
t. 
Re
da
kc
ja
 E
G



�10 Lipiec 2024 r.REKlAMA



�11Lipiec 2024 r. WSPoMNIENIA

Polski Dziki Zachód, jak po
II wojnie nazywano te ziemie,
na których przysz³o nam
mieszkaæ, przyci¹ga³ jak
magnes ró¿ne dziwne typy i
typki. Osoba pierwszego pol-
skiego lekarza powiatowego
w Gorzowie mo¿e byæ tego
najlepszym przyk³adem.

- Takich historii z fa³szywymi
to¿samoœciami w tamtych
czasach by³o znacznie
wiêcej, tylko my o tym nie
wiemy - opowiada dr hab.
Dariusz A. Rymar, dyrektor
Archiwum Pañstwowego, któ-
ry rozwik³a³ zagadkê pierw-
szego lekarza powiatowego,
jaki urzêdowa³ tu¿ po wojnie
w Gorzowie. Nazywa³ siê
Zygmunt Obuchowicz, ale
tak naprawdê to by³ Robert
Salling. Albo te¿ jeszcze ktoœ
inny.

Historia z kilkoma
kluczami

Niezwyk³a z dzisiejszego
punktu widzenia historia ta-
jemniczego pierwszego leka-
rza powiatowego w powojen-
nym Gorzowie zaczyna siê w
pocz¹tkach lat 80. minionego
wieku, kiedy to do Jerzego
Zysnarskiego, redaktora na-
czelnego „Ziemi Gorzowskiej”
przyszed³ pionier Tadeusz
Rezler i powiedzia³ mu, ¿e
pierwszy gorzowski lekarz
Zygmunt Obuchowicz to nie
¿aden Obuchowicz, a Salling,
który by³ folksdojczem w Zdu-
ñskiej Woli. Podobne zdanie
mia³ na temat tej osoby inny
pionier, Marian Dychtowicz,
który w swoich wspomnie-
niach wprost nazywa lekarza
oszustem i z³ym cz³owiekiem.

Te relacje s¹ w³aœnie pierw-
szymi kluczami do tej historii.
Nastêpnym jest naukowa po-
trzeba poznania pocz¹tków,
jak¹ ma prof. Dariusz A. Ry-
mar. - Zaj¹³em siê postaci¹
dr. Antoniego Turuto, który
by³ lekarzem powiatowym w
Gorzowie, ale drugim. Intere-
sowa³ mnie pierwszy i od te-
go siê to wszystko zaczê³o -
mówi.

Arogancki, bezczelny i w
dodatku wiolonczelista

Doktor Zygmunt Obucho-
wicz - pozostañmy na razie
przy tym nazwisku - zjawi³ siê
w Gorzowie wraz z pierwszy-
mi pionierami z W¹growca,
czyli dok³adnie 27 marca

1945 roku. To ten transport,
którym przyjecha³ Florian
Kroenke i inni. Pozna³ ich,
znaczy pionierów, jeszcze w
W¹growcu i jak tylko ruszy³a
pierwsza misja na ziemie za-
chodnie, to siê z nimi zabra³.
Mia³ zreszt¹ œwietn¹ opiniê
jako lekarz. Ale jako cz³owiek,
to ju¿ nie za bardzo. W
ówczesnej „Ziemi Gorzow-
skiej” opisano go nieprzychyl-
nie, jako interesownego, któ-
ry wszystko robi za
pieni¹dze, nic za darmo, na-
wet ubogim nie pomaga.

Poza tym by³ przystojnym
mê¿czyzn¹, mówi³, ¿e nie jest
¿onaty. Ale jak podaj¹ Ÿród³a,
by³ konfliktowy, ma³o przyjem-
ny. Zna³ jêzyki - rosyjski i nie-
miecki. Ówczesne w³adze z
du¿¹ podejrzliwoœci¹ patrzy³y
na to, ¿e powiatowy lekarz
wspiera Niemców. Doœæ po-
wiedzieæ, ¿e kiedy zamiesz-
ka³ w willi przy ul. Chrobrego
- dziœ Samorz¹dowe Kole-
gium Odwo³awcze, to miesz-
ka³y razem z nim Niemki, któ-
re zatrudnia³ u siebie.

Od samego pocz¹tku, czyli
od kwietnia 1945 roku Zyg-
munt Obuchowicz udziela³
siê te¿ w tworzeniu ¿ycia
spo³ecznego miasta. Wszed³
we w³adze Towarzystwa
PrzyjaŸni Polsko-Radzieckiej,
bywa³ na wa¿nych spo³ecz-
nych wydarzeniach, jak cho-
æby otwarcie pierwszej pol-
skiej szko³y. No i na dok³adkê
by³ muzykiem - prowadzi³
w³asny kwartet wiolonczelo-
wy. Na koncercie, który da³
jego zespó³, pierwsi gorzo-
wscy melomani us³yszeli mi-
êdzy innymi kompozycje Fry-

deryka Chopina, Wolfganga
Amadeusza Mozarta, Igna-
cego Paderewskiego czy Ka-
rola Szymanowskiego.

Gorzowski rozdzia³ doktora
Zygmunta Obuchowicza sko-
ñczy³ siê na pocz¹tku stycz-
nia, kiedy ten po prostu
znikn¹³. Wyjecha³. Wyda-
wa³oby siê - wielu ludzi wów-
czas siê przemieszcza³o. Nie
zostawi³ rodziny, czas powi-
nien zasypaæ œlad. Sta³o siê
jednak inaczej.

Obuchowicz, ale inny
Obuchowicz

- Podj¹³em ten temat, po-
niewa¿ wpad³em na ¿yciorys
tego Obuchowicza, który
trochê faktów przynosi³. Za-
cz¹³em tego cz³owieka roz-
pracowywaæ. No i dla
przyk³adu - data urodzenia
tego rzekomego doktora
Obuchowicza… Zachowa³y
siê bowiem dwa dokumenty -
¿yciorys i ankieta personal-
na. I w obu tych dokumen-
tach jest podana inna data. A
trzeba wiedzieæ, ¿e oba do-
kumenty zosta³y sporz¹dzo-
ne w jednym momencie, tego
samego dnia. W jednym jest,
¿e siê urodzi³ 27.06 a w dru-
gim, ¿e urodzi³ siê 26.07,
czyli typowy czeski b³¹d.
Przecie¿ trudno siê pomyliæ
w dacie urodzenia. Dlatego
to ju¿ nasuwa³o pewne
w¹tpliwoœci. Poza tym, napi-
sa³, ¿e urodzi³ siê w Kielcach,
a jak sprawdzi³em, to oka-
za³o siê, ¿e nikogo takiego
tam nie by³o. No i ju¿ widaæ,
¿e to jest lipa. Zacz¹³em wiêc
analizowaæ kolejne fragmen-
ty tego ¿yciorysu. Ów Obu-

chowicz napisa³, ¿e pracowa³
w Karsznicach pod Zduñsk¹
Wol¹. I to jest kolejny kluczo-
wy moment - mówi Dariusz
A. Rymar.

Otó¿ zachowa³y siê dok³ad-
ne spisy lekarzy pracuj¹cych
przed II wojn¹ w Polsce. I w
takim spisie jest informacja,
¿e w Karsznicach by³ lekarz,
który siê nazywa³ Obucho-
wicz, ale mia³ nieco inaczej
na imiê. Bo Zbigniew Pawe³,
a nie Zygmunt, jak ten go-
rzowski. Karsznice to malutka
wówczas miejscowoœæ i trud-
no przypuszczaæ, ¿e miesz-
ka³o tam dwóch Obuchowi-
czów, lekarzy i tylko o jednym
by³aby informacja.

Tadeusz Rezler, który
pierwszy zdemaskowa³ leka-
rza powiatowego, twierdzi³,
¿e jest on lekarzem, ale nazy-
wa siê Salling i pracowa³ w
Zduñskiej Woli. - Pan Rezler
te¿ by³ ze Zduñskiej Woli. Oni
siê mogli gdzieœ tam spotkaæ,
ale i tu jest kolejna do dziœ
niewyjaœniona zagadka. Ta-
deusz Rezler przyjecha³ do
Gorzowa ju¿ po wyjeŸdzie
Obuchowicza. Dlatego przy-
puszczam, ¿e oni dwaj mu-
sieli mieæ jakiœ zwi¹zek. Jaki?
Tajemnica - mówi Dariusz A.
Rymar.

Wa¿n¹ informacj¹ jest ta, ¿e
Zbigniew Pawe³ Obuchowicz
by³ lekarzem, ¿o³nierzem
podziemia, aresztowanym i
skazanym na obóz koncen-
tracyjny, który zreszt¹ prze¿y³
i do Karsznic wróci³. O czym
zreszt¹ œwietnie gorzowski
Zygmunt Obuchowicz wie-
dzia³.

Potwierdza się tożsamość
Sallinga

Kiedy ju¿ okaza³o siê, ¿e
Zygmunt Obuchowicz nie jest
Zygmuntem Obuchowiczem,
prof. Rymar postanowi³
sprawdziæ osobê Roberta
Sallinga. I oto, co uda³o siê
znaleŸæ na temat tej osoby. 

- Znalaz³em dyplom doktora
Sallinga, lekarza ze Zdu-
ñskiej Woli, który w 1927 roku
ukoñczy³ wydzia³ lekarski
Uniwersytetu im. Adama Mic-
kiewicza w Poznaniu. To by³
prawdziwy lekarz, ale z inn¹
to¿samoœci¹. Ten Salling by³
de facto Niemcem. Mia³ nie-
mieckie korzenie, rodzina wy-
wodzi³a siê z Prus. On siê
urodzi³ w £odzi. W 1940 roku
podpisa³ folkslistê i trudno
mieæ do niego o to pretensje.
Dla niego to by³o naturalne.
Trzeba pamiêtaæ, ¿e w Pol-
sce przed wojn¹ mieliœmy
du¿¹ mniejszoœæ niemieck¹.
Ale z tak¹ przesz³oœci¹ folks-
dojcza on zwyczajnie nie mia³
czego szukaæ w tej Zduñskiej
Woli. Uciek³ stamt¹d. Tak
wiêc mia³ dyplom na swoje
prawdziwe nazwisko, ale w
Gorzowie mia³ ju¿ inn¹ to¿sa-
moœæ - mówi Dariusz A. Ry-
mar.

Postać się skleja

Z ró¿nych ustaleñ mo¿na
wysnuæ taki wniosek. Kiedy
wojna zbli¿a³a siê do koñca,
Robert Salling zda³ sobie jas-
no sprawê z tego, ¿e z prze-
sz³oœci¹ folksdojcza czeka go
marna przysz³oœæ. Dlatego
te¿ przyj¹³ sobie nazwisko
Obuchowicz, zmyœli³ imiê
oraz ¿yciorys i poci¹gn¹³ na
ziemie zachodnie, które prof.
Beata Halicka nazywa pol-
skim Dzikim Zachodem.

Tu pracowa³ jako pierwszy
lekarz, ale tylko do 15 wrze-
œnia 1945 roku, kiedy zosta³ z
funkcji usuniêty i zast¹pi³ go
Antoni Turuto. Obuchowicz
jednak mieszka³ jeszcze do
stycznia nastêpnego roku.
Do ucieczki z miasta zmusi³o
go zarz¹dzenie dr Turuto o
koniecznoœci okazania siê
dyplomem lekarskim. 

- A przecie¿ Obuchowicz te-
go nie móg³ zrobiæ. Bo zwy-
czajnie nie mia³ takiego dy-
plomu. Owszem, mia³, ale na
nazwisko Robert Salling -
podkreœla prof. Rymar. I ak-

centuje, ¿e Salling nie by³
fa³szywym lekarzem. Mo¿na
stwierdziæ, ¿e by³ natomiast
fa³szywym cz³owiekiem.

Powojenne, nie mniej
ciekawe losy

Tadeusz Rezler jeszcze w
latach 80. powiedzia³ Jerze-
mu Zysnarskiemu, ¿e Obu-
chowicz-Salling, jak wyjecha³
z Gorzowa, to by³ w obozie w
Leverkusen dla dipisów - czy-
li takich ludzi, którzy zostali
wywiezieni podczas II wojny
do Niemiec, a którzy nie kwa-
pili siê do powrotu w swoje oj-
czyste strony, i to z ró¿nych
powodów. Obuchowicz tam
pracowa³ jako lekarz, a potem
wyjecha³ do USA. 

- Kiedy szuka³em œladów po
tej postaci, to z Leverkusen
dosta³em zestawienie czasu
pracy Obuchowicza-Sallinga
za czerwiec 1946 roku, ale
ju¿ na nazwisko oczywiœcie
Robert Salling. I znów Tade-
usz Rezler mia³ racjê. Nato-
miast prawdopodobnie zmar³
w Niemczech Zachodnich.
Na to wskazuje tekst, jaki siê
o nim ukaza³, ale ju¿ po publi-
kacji mojej w „Roczniku” -
opowiada prof. Rymar.

Kolejna zagadka, to ¿ona
Sallinga, bo jak siê okazuje,
by³ on ¿onaty. ¯ona prze¿y³a
II wojnê. Interesuj¹cym jest,
co siê z ni¹ sta³o. Ma³o tego,
Robert Salling mia³ córki. - To
jest historia, która ostatecznie
nie zosta³a zamkniêta. Ona
czeka na dopowiedzenie -
mówi Dariusz A. Rymar.

I g³oœno siê zastanawia -
Nawet jeœli za³o¿yæ, ¿e Obu-
chowicz i Salling to nie jest
jedna i ta sama postaæ, to po-
zostaje pytanie - kim by³ Zyg-
munt Obuchowicz? Bo jak
pokazuje kwerenda na pod-
stawie ¿yciorysu - takiego ko-
goœ zupe³nie nie by³o.

RENATA OCHWAT

Historiê fa³szywego Zyg-
munta Obuchowicza opisa³
Dariusz A. Rymar w artykule
„Doktor Antoni Turuto (1887-
1966) oraz doktor Zygmunt
Obuchowicz domniemany
Robert Salling (1898-?) i ich
wybory” „Nadwarciañskim
Roczniku Historyczno-Archi-
walnym” nr 18, Gorzów Wiel-
kopolski 2011, ss. 305-369,
ISSN 1231-3033; ISBN 978-
83-928735-9-4.

Czy tuż po wojnie lekarzem był folksdojcz?
Po zakoñczeniu II wojny œwiatowej na ziemie zachodnie jechali albo odwa¿ni, albo ci, co gdzieœ tam byli spaleni.

Ciekawe, ilu tajemniczych osób pojawiło się w Gorzowie zaraz po zakończeniu II wojny światowej?
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G³ówny analityk portalu Ban-
kier.pl podaje, ¿e w maju ko-
niunktura w polskim sektorze
wytwórczym pozostaje kieps-
ka i raczej nie poprawi siê w
najbli¿szym czasie. Analitycy
oczekiwali znacznie lepszego
wyniku w polskiej gospodar-
ce, tym bardziej ¿e wynik za
2023 rok by³ doœæ obiecuj¹cy. 

„W maju br. spadaj¹ przede
wszystkim nowe zamówienia
od kontrahentów i kooperan-
tów, spada przez to eksport,
produkcja i zatrudnienie. Ak-
tywnoœæ zakupowa w handlu
wewnêtrznym te¿ ma ten-
dencjê spadkow¹” - podaje fir-
ma analityczna S&P Global.

Na rynku europejskim popyt
w maju na wyroby prze-
mys³owe produkowane w Pol-
sce by³ nadal spadkowy. Tem-
po tego spadku by³o ju¿ pod
koniec 2023 roku. Przyczyn
tego stanu musimy szukaæ
przede wszystkim w zaist-
nia³ych naszych gospodar-
czych warunkach, ale nie
mo¿na te¿ nie zauwa¿yæ po-
gorszenia siê koniunktury u
naszych s¹siadów na zacho-
dzie. Źród³o spadku zamó-
wieñ eksportowych musimy
te¿ widzieæ w powa¿nych
k³opotach gospodarki nie-
mieckiej i francuskiej oraz in-
nych tzw. pañstw strefy euro.
Obydwie gospodarki, szcze-
gólnie niemiecka, s¹ mocno
powi¹zane kooperacyjnie z
gospodark¹ polsk¹. Niemcy
te¿ popadaj¹ w pesymizm, a
to Polsce niczego dobrego nie
przyniesie. Zdaniem anality-
ków nie ma gwarancji, ¿e przy
obecnej polityce gospodarczej
pañstwa polskiego koniunktu-
ra szybko nadejdzie.

Widzimy to te¿ w Gorzo-
wie. W sklepach kolejek nie
ma, nawet w tych spo¿yw-
czych najpilniejszej potrze-
by. Galerie s¹ raczej puste, w
niektórych wiêkszych
zak³adach produkcyjnych ma-
my do czynienia ze zmniej-
szaniem zatrudnienia, ma³e
sklepy siê zwijaj¹, a ma³e
zak³ady ledwo ju¿ wegetuj¹.
W sprzeda¿y dóbr bardziej lu-
ksusowych jest wyraŸny spa-
dek, w bran¿y gospodarstwa
domowego widaæ, ¿e ludzie
oszczêdzaj¹ i zakupy przesu-
waj¹ na plan dalszy. Regula-
cje p³ac nie wyrówna³y utraty
si³y nabywczej p³ac sprzed tej
zesz³orocznej kilkunastopro-
centowej inflacji, ale obecne
p³ace nie nad¹¿aj¹ te¿ za ak-
tualn¹ inflacj¹, choæ ju¿ jedno-
cyfrow¹. Przedsiêbiorcy boj¹
siê robiæ podwy¿ki swoim
za³ogom ze wzglêdu na nie-
pewn¹ sytuacjê finansow¹
swych firm. I tak b³êdne ko³o
gospodarki sk³adaj¹ce siê z
postêpuj¹cej dro¿yzny towa-
rów, wplecionej w stagnacjê
produkcji i spadaj¹cej kon-

sumpcji oraz eksportu, popyt
d³awiony inflacj¹ i spadaj¹c¹
realn¹ si³¹ nabywcz¹ p³ac, siê
zamyka.

Czy jest jakieœ antidotum
na to zaklête ko³o gospo-
darczej niemocy? Oczywi-
œcie, ¿e jest! Teoria ekono-
miczna Keynesa zak³ada, ¿e
w okresach niskiego popytu
rz¹dy powinny podejmowaæ
dzia³ania maj¹ce na celu po-
budzenie gospodarki. A wiêc
potrzebna jest dziœ wyj¹tkowa
aktywnoœæ rz¹du. Jeden z
czynników aktywizacji gospo-
darczej próbuje uruchomiæ
prezydent Andrzej Duda
obiecuj¹c¹ wizyt¹ w Chinach i
owocnym spotkaniem z prze-
wodnicz¹cym ChRL  Xi Jin-
pingiem.

W Polsce potrzebne s¹ du¿e
inwestycje w technologie no-
wej generacji, w przemys³
energetyczny i techniczny, a
to z³o¿ona oferta dla Chin. My
zaœ mamy spore nadwy¿ki
wysokiej jakoœci produkcji
spo¿ywczej, rolniczej i ogrod-
niczej. Za najwiêkszy sukces
prezydenta Polski nale¿y
uznaæ zniesienie zakazu im-
portu do Chin polskiego
drobiu i regionalizacjê jego
tam sprzeda¿y oraz podpisa-
nie piêciu wa¿nych porozu-
mieñ gospodarczych z China-
mi. Gdyby to siê uruchomiæ
uda³o… Ale w kolejnym etapie
tej aktywnoœci w chiñskim kie-
runku potrzebny jest spory
wysi³ek ministrów i ministerek
obecnego rz¹du. Mam
wra¿enie, ¿e ci nowi i m³odzi
ministrowie oraz ministerki do-
piero siê ucz¹ tej miêdzynaro-
dowej gospodarki. Lepiej im
idzie walka z religi¹ w szkole i
z Koœcio³em, wymyœlanie pro-
gramów szkolnych, które na
przyk³ad w Szwecji dawno
„zbankrutowa³y” - i dlatego
czasu na gospodarkê im nie
staje… To wygl¹da jakby nie
by³o wa¿niejszych spraw dla
Polaków.

A tu pojawiaj¹ siê nowe
szanse. Zaraz po wizycie pre-
zydenta w Chinach tam do
swoich odpowiedników winni
jechaæ nasi ministrowie czy
ministry (?) i ju¿ na roboczo fi-
nalizowaæ przep³yw towarów i
us³ug na kierunku Polska -
Chiny. Na nowo musimy
uczestniczyæ w uruchamianiu
Nowego Jedwabnego Szlaku,
który ma pocz¹tek od Lan-

zhou, przez Urumczi, A³ma
Atê, dalej przez Samarkandê,
Duszanbe, Teheran, Istambu³,
przed wojn¹ z Ukrain¹ by³a
te¿ Moskwa i dalej przez wiele
polskich miast do Rotterdamu
- oczywiœcie Szlak dzia³a w
obydwie strony. A droga mors-
ka Nowego Jedwabnego
Szlaku zaczyna siê w Kanto-
nie, dalej przez Singapur i
Kuala Lumpur i koñczy siê w
Gdañsku. 

Ka¿de g³ówne miasto na tra-
sie Szlaku pe³ni funkcjê cen-
trum prze³adunkowego. ¯eby
obs³u¿yæ towarowo tak¹ trasê,
a póŸniej wielki rynek chiñski,
to raczej zabrak³oby nam to-
warów. Polska musia³aby staæ
siê wielkim hubem i europej-
skim centrum logistycznym te-
go Szlaku, szczególnie dla
œrodkowo-wschodniej Europy.

Obiecuj¹ca to perspektywa i
godna wielkiego wysi³ku. Tyl-
ko kto na ten Nowy Jedwabny
Szlak Polskê wprowadzi,
sprawnie uruchomi i pójdzie
„za ciosem” dobrej atmosfery
po wizycie prezydenta An-
drzeja Dudy w Pekinie u sa-
mego Xi Jinpinga? Przywód-
ca chiñski naszego prezyden-
ta nazwa³ przyjacielem! Czy to
nic nie znaczy? Chiñczycy

wiedz¹, co robiæ, bo im Polska
w tym rejonie œwiata jest po-
trzebna…

A my? A my jeszcze dysku-
tujemy, czy budowaæ Central-
ny Port Komunikacyjny, mimo
¿e lotnisko Chopina jest ju¿
niewydolne, czy rozbudowy-
waæ porty i stocznie, nabrze¿a
prze³adunkowe i elewatory
zbo¿owe, czy udro¿niæ trans-
port Odr¹, a w koñcu czy bu-
dowaæ elektrownie atomowe,
bo w innym wypadku pr¹d
trzeba bêdzie kupowaæ z Nie-
miec. Dzisiaj mamy infor-
macjê, ¿e CPK chêtnie
przejm¹ ma³e Wêgry, bo za-
uwa¿y³y w tym ogromn¹ i his-
toryczn¹ swoj¹ szansê. A u
nas dzia³a zaklêcie: „pieniê-
dzy nie ma i nie bêdzie”…

Funkcjonuj¹ tematy za-
stêpcze, jakby na przekór Po-
lakom. Potrzebni s¹ nam tacy
Grabski i Kwiatkowski, którzy
wiedzieli, jak rozwijaæ gospo-
darkê w warunkach wtedy
œwiatowego kryzysu. W opar-
ciu o polskie banki, polski
pieni¹dz i polsk¹ pracowi-
toœæ ruszyli przecie¿ polsk¹
gospodarkê w okresie miê-
dzywojennym z komplet-
nych popio³ów po¿ogi I woj-
ny œwiatowej. Przecie¿ to sa-
mo zrobiliœmy po II wojnie
œwiatowej i odbudowaliœmy
zrujnowan¹ Polskê. Tak
trudno to zrozumieæ? Tak
trudno siê tego nauczyæ?

Chiñczycy dzisiaj nie zaj-
muj¹ siê ¿adnym CO2, nie ob-
ci¹¿aj¹ swego rozwojowego
bud¿etu kosztami Zielonego
£adu. Jak trzeba bêdzie, to
nasze CO2 odkupi¹ i przero-
bi¹ je najnowszymi ju¿ tech-

nologiami na czysty i wysoko-
kaloryczny wêgiel (C) oraz
czysty tlen (O2). Jeszcze
bêdzie tak, ¿e tego CO2 za-
braknie. Takie technologie
przerobu CO2 ju¿ s¹, tylko na
razie nie na du¿¹ skalê i dlate-
go doœæ drogie.

Chiny pieni¹dze ³aduj¹ w
rozwój gospodarczy, a
my?… A my siê borykamy z
Zielonym £adem, walczymy z
CO2, si³ujemy siê z uchodŸca-
mi, którym musimy budowaæ
ca³e osiedla i dawaæ wysokie
zasi³ki, a oni pracowaæ u nas
ani myœl¹. Transport dotych-
czasowy likwidujemy, bo
przez dyrektywy unijne ju¿
nam siê zaczyna nie op³acaæ i
przestajemy byæ transportow¹
potêg¹ Europy; swoje samo-
chody zamieniamy na kosz-
towne elektryki, a Chiñczycy
maj¹ to gdzieœ... Ewentualnie
bêd¹ nam te swoje tañsze
elektryki sprzedawaæ, wyka-
ñczaj¹c tym europejski prze-
mys³ samochodowy, co
zreszt¹ ju¿ czyni¹ i kryzys w
UE pog³êbiaj¹.

Likwidujemy kopalnie wêgla
i próbujemy na si³ê przecho-
dziæ na tzw. odnawialne i ryzy-
kowne Ÿród³a energii, a oni
zwiêkszaj¹ produkcjê wêgla i
wprowadzaj¹ technologie
czystego spalania. T¹ zielon¹
ideologi¹ doprowadzamy
swoje spo³eczeñstwa do bie-
dy, a oni buduj¹ na naszej
ideologicznej zielonej naiwno-
œci swój dobrobyt. Jest to
wszystko bardzo ciekawe i ta-
jemnicze - tylko po co to
wszystko UE robi?

Ju¿ pisa³em, ¿e o czystoœæ
naszej planety trzeba dbaæ,
tylko dlaczego w taki ideolo-
giczny sposób? Liczymy na
du¿e pieni¹dze z Krajowego
Planu Odbudowy. Rzeczywi-
œcie, je¿eli UE nam je w koñcu
przeka¿e, oczywiœcie na swo-
ich i dla nas kontrowersyjnych
warunkach, a my je uruchomi-
my i dobrze zainwestujemy, to
mo¿e byæ z tego wielki
po¿ytek. Tylko trzeba pami-
êtaæ, ¿e to nie jest nam dawa-
na jakaœ finansowa darowiz-
na. Nie wdaj¹c siê w szcze-
gó³y: to s¹ pieni¹dze
oprocentowane, które bezpo-
œrednio w ratach lub poœred-
nio w sk³adce unijnej i tak
sp³aciæ musimy.

„Czy z tego bêdzie
chleb?” - zapyta³by
cz³owiek m¹dry. Bêdzie,
je¿eli nie wydamy tych pieni-
êdzy na jakieœ œcie¿ki rowero-
we, budowanie „betonozy”,
kolejnych kosztotwórczych, a
nie produkcyjnych inwestycji,
na ró¿ne zbytki, na wiatraki z
niemieckiego odzysku, na wy-
mianê niedawno instalowa-
nych nowych pieców gazo-
wych na, ponoæ, bardziej eko
Ÿród³a ciep³a z importu za-

chodniego... aby tylko nie na
budowê polskich fabryk pro-
dukuj¹cych urz¹dzenia taniej
energii odnawialnej. Jak mó-
wi¹ politycy, te pieni¹dze s¹ w
du¿ej mierze znaczone i adre-
sowane pod okreœlony global-
ny zachodni przemys³. 

Ju¿ pisa³em, ¿e to mi
pachnie wojn¹ gospo-
darcz¹, która nas os³abia!
Dooko³a nas tylko wielkie
zachodnie centra handlowe
i wielkie bazy logistyczne
s³u¿¹ce zachodnim korpo-
racjom. My dla swego roz-
woju z tego niewiele mamy.
To wszystko powoduje, ¿e
spada poziom optymizmu
przedsiêbiorców oraz ob-
ni¿y³ siê w Polsce w pierw-
szym pó³roczu 2024 r. Mie-
siêczny Indeks Koniunktu-
ry. Idzie bieda i trzeba jej ju¿
zaradziæ!  Bêdzie gorzej po
podwy¿kach cen energii
elektrycznej, gazu, wody i
paliw. Ministerstwo Finan-
sów niedawno poda³o, ¿e
deficyt bud¿etu pañstwa po
maju br. wyniós³ 53,1 mld z³,
co ju¿ stanowi 28,9 proc.
planu rocznego. Przecie¿
do koñca roku przynajmniej
siê podwoi. Zbli¿a siê kata-
strofa bud¿etowa. Unia uru-
chomi³a wobec Polski pro-
cedurê nadmiernego
zad³u¿enia. Polska bêdzie
musia³a uruchomiæ ogrom-
ny program naprawczy, któ-
ry de facto polega na zacis-
kaniu pasa. W naszym przy-
padku to program biedy, jak
w Grecji. 

Szykuje nam siê dodatko-
wo armagedon w  systemie
prawnym, szczególnie w
ustawodawczym i prokura-
torsko-sêdziowskim, a do-
datkowo Unia wymaga od
Polski totalnego pod-
porz¹dkowania kosztem
utraty suwerennoœci. To
wszystko nie idzie tak jak
powinno, ten kierunek trze-
ba zmieniæ. Bêdzie Ÿle…
mo¿e nawet bardzo Ÿle!
Zdajemy sobie sprawê, ¿e
dla rz¹du polskiego jest to
trudna polityczno-gospodar-
cza sytuacja, ale te¿ dlatego
spo³eczeñstwo dzisiaj wyma-
ga jednoœci w dzia³aniu dla
Polski wszystkich si³ politycz-
nych, a od rz¹du polskiego
twardego zdeterminowanego
stanowiska oraz dzia³ania
bez kompromisów
godz¹cych w interesy Pola-
ków.  PILNE!

„Larum graj¹! Wojna! Nie-
przyjaciel w granicach! A ty
siê nie zrywasz? Szabli nie
chwytasz? Na koñ nie sia-
dasz?”. Niech nam drogo-
wskazem bêdzie dzisiaj ten
fragment z Pana Wo³odyjow-
skiego Henryka Sienkiewicza.
Bo¿e B³ogos³aw Polsce.

AUGUSTYN WIERNICKI

Spada poziom optymizmu przedsiębiorców 
Od pocz¹tku bie¿¹cego roku do przedsiêbiorców docieraj¹ nie najlepsze informacje z rynku wewnêtrznego, ale te¿ i z rynków zagranicznych. W
pierwszym pó³roczu 2024 roku obni¿y³ siê w Polsce tzw. Miesiêczny Indeks Koniunktury. Dlaczego?

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsię-
biorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992 r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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Regulacje płac nie wyrównały utraty
siły nabywczej płac sprzed tej

zeszłorocznej kilkunastoprocentowej
inflacji, ale obecne płace nie nadążają

też za aktualną inflacją, 
choć już jednocyfrową
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- Do chwili, kiedy Gorzow-
ski Oœrodek Technologiczny
mieœci³ siê w Stanowicach
tam by³y organizowane
warsztaty. Obecnie dzia³amy
w nowej siedzibie na Zawar-
ciu przy ul. Targowej 9 w
Gorzowie - przypomina Kin-
ga Hanczarek, prowadz¹ca
zajêcia w Klubie M³odego
Wynalazcy.

Pani Kinga szybko dodaje,
¿e przeprowadzka do Go-
rzowa okaza³a siê o tyle ko-
rzystna, ¿e podopiecznymi
Klubu s¹ g³ównie dzieci i
m³odzie¿ z gorzowskich
szkó³, a wiêc obecnie odpa-
da sprawa kosztownego
transportu do Stanowic.

- Teraz wielu uczniów w ra-
mach wycieczki przychodzi
do nas spacerkiem albo do-
je¿d¿a komunikacj¹ miejsk¹.
Jako ciekawostkê dodam, ¿e
z naszej oferty mog¹ korzys-
taæ tak¿e doroœli. Ju¿ takie
zajêcia zreszt¹ mieliœmy i
zawsze jest mnóstwo fajnej
zabawy - zaznacza.

- G³ównym celem dzia³al-
noœci Klubu jest zachêcanie
m³odych ludzi do rozwijania
swoich zainteresowañ w
naukach œcis³ych, czyli che-
mii, biologii, ale te¿ genety-
ce, wirtualnej rzeczywistoœci
oraz projektowaniu 3D. Czy-
nione jest to poprzez prak-
tyczne zajêcia oraz krea-
tywn¹ zabawê. Dla wielu
m³odych ludzi byæ mo¿e s¹
to nauki obce, ale przecie¿
mnóstwo dzieciaków jest

ciekawych świata, dlatego
chcemy im w sposób jak naj-
bardziej przystêpny odkryæ
tajemnice tych nauk. Poka-
zaæ pewne skomplikowane
zjawiska zachodz¹ce w
przyrodzie i  otaczaj¹cym
nas œrodowisku. Nowoœci¹
w naszej ofercie s¹ zajêcia z
wykorzystaniem gogli VR
oraz mo¿liwoœæ odwiedzenia
Strefy Czystego Oceanu,
która powsta³a dziêki
wspó³pracy z firm¹ S.C. Joh-
nson. To miejsce, gdzie nasi
odkrywcy otrzymuj¹ wiedzê
nt. ekologii i ochrony ocea-
nów oraz wiedzê dot. segre-
gacji odpadów oraz recyklin-
gu. 

- Praktycznie wszystkie
prezentowane doœwiadcze-
nia s¹ wykonywane przez
uczestników warsztatów
wed³ug przygotowanej wczeœ-
niej instrukcji - kontynuuje
pani Kinga Hanczarek. -
Nasz Klub jest ju¿ dobrze
znany na gorzowskim rynku,
nauczyciele doskonale znaj¹
nasz¹ propozycjê i naj-
czêœciej przysy³aj¹ uczniów,
którzy bardzo anga¿uj¹ siê
w to co robimy na zajêciach.
Nie musimy nikogo za-
chêcaæ, zg³oszeñ jest sporo
- dodaje.

Obecnie mamy ju¿ waka-
cje, ale Klub dzia³a na
pe³nych obrotach. Przed na-
mi s¹ bowiem wakacyjne
warsztaty, które ruszy³y 1
lipca. W sumie w przygoto-
waniu s¹ dwa bloki. Pierw-

szy trwa od 1 do 5 lipca, a
drugi od 5 do 9 sierpnia. Zajê-
cia odbywaj¹ siê codziennie
od godz. 9:00 do 12:00.
Mo¿na zapisaæ dziecko na
dowolny dzieñ. Cena za
udzia³ w warsztatach za je-
den dzieñ wynosi 50 z³otych
od osoby.

-  W poprzednie wakacje
odpoczywaliœmy w lipcu, zaœ
w drugiej po³owie sierpnia
mieliœmy jednodniowe zajê-
cia, które cieszy³y siê du¿ym
zainteresowaniem. Dlatego
w tym roku poszerzyliœmy
ofertê. Nasze warsztaty to
idealna okazja, by pobudziæ
u dzieci ciekawoœæ i krea-
tywnoœæ, nawet w wakacje.
Czêsto spotykam siê z pyta-
niem, dlaczego warto przy-
chodziæ na warsztaty? Od-
powiedŸ jest w sumie prosta.
Jest to nauka poprzez za-
bawê, w trakcie zajêæ prowa-
dzone s¹ fascynuj¹ce eks-
perymenty, dzieci nabieraj¹
umiejêtnoœci technicznych,
do tego pracuj¹ w ma³ych
grupach, dziêki czemu po-
dejœcie do nich jest bezpo-
œrednie. Ka¿de dziecko
czujê tê opiekê - koñczy Kin-
ga Hanczarek. 

Zachêcamy do zg³oszeñ,
liczba miejsc jest ograniczo-
na! Zapisz swoje dziecko ju¿
dziœ i podaruj mu niezapom-
niane wakacje pe³ne wiedzy
i zabawy! Zapisy prowadzo-
ne s¹ pod numerem telefonu
669 994 577.

RB

11 czerwca 2024 zosta³a
podpisana Uchwa³a Zarz¹du
Województwa Lubuskiego,
która wpisuje na okres 36
miesiêcy akredytowane
oœrodki innowacji w woje-
wództwie lubuskim. Go-
rzowski Oœrodek Techno-
logiczny Park Naukowo-
Przemys³owy Sp. z o. o.
jest jedynym na pó³nocy
województwa! Celem syste-
mu regionalnej akredytacji
Oœrodków Innowacji w woje-
wództwie lubuskim jest
d¹¿enie do potwierdzenia i
sta³ego podnoszenia jakoœci
us³ug œwiadczonych przez
lubuskie Oœrodki Innowacji
na rzecz lokalnych przedsiê-
biorstw, co docelowo
prze³o¿y siê na wzrost kon-
kurencyjnoœci i innowacyjno-
œci MŒP w województwie. 

Akredytacja uprawnia GOT
PNP Sp. z o.o. do wykony-
wania us³ug proinnowacyj-

nych na rzecz przedsiê-
biorstw m. in. w zakresie:

- wspó³pracy w projektach
B+R, w celu tworzenia i

wdra¿ania nowych technologii
oraz innowacyjnych rozwi¹zañ,

- doradztwa przy wyborze naj-
bardziej obiecuj¹cych i zgod-

nych z celami strategicznymi fir-
my innowacyjnych koncepcji, 

- oceny obecnego poziomu
innowacyjnoœci w przedsiêbior-

stwie oraz identyfikacja obsza-
rów wymagaj¹cych poprawy,

- opracowania szczegó³owych
analiz finansowych dla plano-
wanych lub wdra¿anych inno-
wacji, w celu zapewnienia ich
rentownoœci i op³acalnoœci,

- wsparcia w zakresie
ochrony praw w³asnoœci inte-
lektualnej, przeprowadzanie
badañ stanu techniki i czys-
toœci patentowej,

- mapowania kluczowych
procesów zwi¹zanych z
wdra¿aniem innowacji oraz
ich optymalizacja.

- tworzenia niezbêdnej do-
kumentacji funkcjonalnej i
technicznej dla wdra¿anych
innowacji,

- doradztwa i pomocy w
testowym wdro¿eniu innowa-
cji na ma³¹ skalê, przed
pe³nym wdro¿eniem,

- oceny potencjalnego
wp³ywu wdra¿anej technolo-
gii na œrodowisko i doradz-

two w zakresie minimalizo-
wania negatywnych efektów,

- doradztwa w zakresie roz-
wijania kompetencji pracowni-
ków niezbêdnych do skutecz-
nego wdra¿ania innowacji.

Akredytacja Gorzowskiego
Oœrodka Technologicznego Par-
ku Naukowo-Przemys³owego Sp.
z o.o. umo¿liwia kompleksowe
wspieranie przedsiêbiorstw na
ka¿dym etapie realizacji projek-
tów, od wstêpnej oceny i planowa-
nia, przez implementacjê i opty-
malizacjê, a¿ po pe³ne wdro¿enie
i monitorowanie efektów. 

Dziêki temu przedsiêbior-
stwa mog¹ skutecznie
wprowadzaæ innowacje,
które zwiêkszaj¹ ich kon-
kurencyjnoœæ i przyczy-
niaj¹ siê do dynamicznego
rozwoju naszego regionu.

Jeśli chcesz rozwijać
swoją firmę zgłoś się do nas
- www.gotechnology.pl

IP

Nie muszą nikogo zachęcać
Klub M³odego Wynalazcy, dzia³aj¹cy w Gorzowskim Oœrodku Technologicznym, powsta³ w 2012 roku i zajmuje siê organizacj¹ warsztatów dla
m³odzie¿y szkolnej. Corocznie klub odwiedzaj¹ setki uczniów.

Jedyny na północy województwa
Gorzowski Oœrodek Technologiczny Park Naukowo-Przemys³owy Sp. z o. o. Regionalnym Akredytowanym Oœrodkiem Innowacji.

r  e  k  l  a  m  a

Zainteresowanie udziałem w warsztatach jest zawsze duże
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Prezes GOT Jacek Gumowski (drugi z prawej) razem z wiceprezesem dr Aleksandrą
Radomską-Zalas odebrał certyfikat z rąk wicemarszałka Grzegorza Potęgi (z prawej) i dyrek-
tora Departamentu Gospodarki i Rozwoju prof. Sebastiana Saniuka
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Wed³ug Ustawy o bezpiecze-
ñstwie ¿ywnoœci i ¿ywienia
(Dz.U.2023.1448) do œrodków
spo¿ywczych mog¹ byæ doda-
wane witaminy, sk³adniki mine-
ralne lub inne substancje wy-
kazuj¹ce efekt od¿ywczy lub
inny fizjologiczny. Maksymalna
iloœæ witamin i sk³adników mi-
neralnych zawarta w 100
g/100 ml œrodka spo¿ywczego,
albo w jednej porcji, wynosi nie
wiêcej ni¿ 50% referencyjnej
wartoœci spo¿ycia, poza wita-
min¹ C i folianami, których
mo¿e byæ 100% RWS, ale nie
mniejsza ni¿ 15%. 

Producent przepisami prawa
jest zobowi¹zany do umiesz-
czenia informacji o dodaniu
substancji wzbogacaj¹cej (for-
tyfikanata) na etykiecie opako-
wania, aby poinformowaæ o
tym fakcie konsumenta i nie
wprowadzaæ go w b³¹d. Nato-
miast do nieprzetworzonej
¿ywnoœci (w szczególnoœci:
warzyw, owoców, drobiu, miê-
sa i ryb) oraz napojów, które
zawieraj¹ ponad 1,2% alkoho-
lu zabronione jest dodawanie
witamin i sk³adników mineral-
nych.

Celem wzbogacania  ¿ywno-
œci jest poprawa jej jakoœci
zdrowotnej, poprzez
uzupe³nienie strat, które po-
wsta³y w wyniku procesów
przetwórczych, zwiêkszenie
iloœci sk³adników wa¿nych dla
rozwoju oraz zdrowia organiz-
mu, zmniejszenie zawartoœci
sk³adników niepo¿¹danych
b¹dŸ poprawê ogólnodos-
têpnoœci sk³adników i efektyw-
noœci ich wykorzystania.

Wzbogacanie ¿ywnoœci
mo¿e przybieraæ ró¿ne formy i
mo¿e dotyczyæ  dodatku jed-
nego lub wiêcej sk³adników do
¿ywnoœci powszechnie
spo¿ywanej przez ogó³

spo³eczeñstwa, takiej jak
zbo¿a, przyprawy i produkty
nabia³owe. Zwykle jest inicjo-
wana, nakazywana i regulowa-
na przez sektor rz¹dowy. Jest
ona na ogó³ najlepsz¹ opcj¹
zabiegania niedoborom sk³ad-
ników od¿ywczych w ca³ej po-
pulacji a uzasadniona jest ni-
skim spo¿yciem i/lub bioche-
micznymi oznakami ich
niedoboru, np. w Polsce obo-
wi¹zkowe jodowanie soli).

Masowe wzbogacanie  mo¿e
byæ te¿ stosowane w ramach
programów profilaktycznych,
np. dodawanie kwasu foliowe-
go do m¹ki pszennej w celu
zmniejszenia ryzyka wad wro-
dzonych to praktyka wprowa-
dzona w Kanadzie i Stanach
Zjednoczonych, a tak¿e w wie-
lu krajach Ameryki £aciñskiej.

Celowana fortyfikacja
(wzbogacanie) dotyczy ¿yw-
noœci skierowanej do okreœlo-
nych podgrup populacji, zwiêk-
szaj¹c tym samym jej spo¿ycie
w tej konkretnej grupie, a nie
populacji jako ca³oœci.
Przyk³ady obejmuj¹ ¿ywnoœæ
wzbogacan¹ dla niemowl¹t i
ma³ych dzieci, kobiet w ci¹¿y,
osób starszych, np. produkty
nabia³owe wzbogacane w wi-
taminê D i wapñ dla seniorów
zmniejszaj¹ce ryzyko rozwoju
osteoporozy.

Termin „fortyfikacja marke-
tingowa” stosuje siê w sytua-
cji, gdy producent ¿ywnoœci
podejmuje inicjatywê bizne-
sow¹, aby dodaæ okreœlone ilo-
œci jednego lub wiêcej sk³adni-
ków  do przetworzonej ¿ywno-
œci i przyczynia siê do
spe³nienia wymagañ do-
tycz¹cych sk³adników od¿yw-
czych, a tym samym zmniej-
szaj¹c ryzyko ich niedoboru. 

Obecnie na rynku istnieje
wiele grup spo¿ywczych forty-

fikowanych celowanych np. dla
dzieci, niemowl¹t, seniorów,
dla wegan, sportowców, ale i
te¿ dla ogó³u spo³eczeñstwa.
Producenci marketingowo i do-
browolnie wzbogacaj¹ ¿yw-
noœæ w witaminy i sk³adniki mi-
neralne, ale te¿ w zwi¹zki o
dzia³aniu fizjologicznym (kofei-
na, tauryna, zwi¹zki polifenolo-
we, b³onnik) lub od¿ywczym
(aminokwasy, kwasy t³uszczo-
we n-3): 

- soki i napoje bezalkoholo-
we: witaminy z grupy B (B1,

B2, B3, B6, B9, B12,), witami-
na C, magnez, wapñ;

- przetwory zbo¿owe: witami-
ny z grupy B (B1, B2, B3, B6,
B9, B12,), wapñ, ¿elazo;

- mleko i produkty mleczne:
witamina A, D3, magnez,
wapñ, ¿elazo:

- wyroby cukiernicze: witami-
ny z grupy B (B1, B2, B3, B6,
B9, B12,), wapñ, ¿elazo, ami-
nokwasy;

- oleje roœlinne: witamina E,
D3;

- napoje energetyzuj¹ce, 
- napoje dla sportowców: wi-

taminy, sk³adniki mineralne,
zwi¹zki polifenolowe, kofeina,
tauryna, guarana;

- kakao, napoje kakaowe.
Spo¿ycie przetworzonej

¿ywnoœci wzbogacanej mo¿e
jednak odwracaæ konsumen-
tów od spo¿ywania zbilanso-
wanej oraz racjonalnej diety i
skutkowaæ np. zwiêkszonym

spo¿yciem cukru, nasyconych
kwasów t³uszczowych, soli lub
mniejszym spo¿yciem b³onni-
ka. Szczególnie podawane
dzieciom s³odycze i s³odzone
napoje, batoniki zbo¿owe,
gor¹ce napoje fortyfikowane
nie wyrabiaj¹ w nich dobrych
nawyków ¿ywieniowych, a ro-
dzicom daj¹ z³udne poczucie
dostarczenia wszystkich nie-
zbêdnych sk³adników do orga-
nizmu. Ich spo¿ycie mo¿e
przyczyniæ siê do rozwoju próch-
nicy, oty³oœci i/lub cukrzycy ty-

pu 2. Skierowania uwagi
konsumenta tylko na pro-
dukty wzbogacone, podczas
gdy podstawow¹ zasad¹ ra-
cjonalnego ¿ywienia jest
ró¿norodnoœæ produktów
w³¹czanych do diety, prowa-
dzi do b³êdów ¿ywienio-
wych. Ponadto dostêpna na
rynku ¿ywnoœæ wzbogacana to
g³ównie inicjatywa producen-
tów, dlatego istnieje potencjal-
ne ryzyko, ¿e wysokie poziomy
sk³adników od¿ywczych mog¹
zostaæ niepotrzebnie dostar-
czone dzieciom, jeœli ta sama
wielkoœæ porcji ¿ywnoœci (np.
p³atki œniadaniowe, napoje i
batony energetyczne) jest
przeznaczona dla wszystkich
cz³onków gospodarstwa do-
mowego. 

Decyzja o w³¹czeniu do diety
¿ywnoœci fortyfikowanej powin-
na byæ przemyœlana, poniewa¿
mo¿e doprowadziæ do nadkon-

sumpcji spo¿ywanego sk³adni-
ka (zjawiska hiperalimentacji),
a nawet przekroczenia bez-
piecznego poziomu spo¿ycia
(Upper Level) i wywo³ania nie-
korzystnych skutków zdrowot-
nych. Ten sam sk³adnik
od¿ywczy mo¿na jednocze-
œnie spo¿yæ w ci¹gu doby a¿
z 3-4 Ÿróde³ pokarmowych,
np. witaminê B6 (pirydo-
ksynê) mo¿na dostarczyæ do
organizmu z ¿ywnoœci kon-
wencjonalnej zawieraj¹c¹ j¹
naturalnie (pieczywo, kasze,
p³atki, orzechy, warzywa ka-
pustne), z reklamowanych w
mediach suplementów diety,
z ¿ywnoœci wzbogacanej (pie-
czywa, p³atków zbo¿owych,
soków owocowych, s³odyczy,
batonów, napojów witaminizo-
wanych), a nawet z leków.
Nadmierne spo¿ycie niektó-
rych sk³adników od¿ywczych
mo¿e zak³ócaæ metabolizm
innych kluczowych sk³adni-
ków np.: spo¿ywanie cynku
(Zn) mo¿e zmniejszaæ
wch³anianie miedzi (Cu) i
¿elaza (Fe), w wyniku interak-
cji antagonistycznej.

Niestety znaczna czêœæ
konsumentów nie ma na-
wyku czytania informacji
umieszczonych przez pro-
ducenta na etykiecie pro-
duktu, czy jest on wzboga-
cany, w jakim procencie
pokrywa dzienne zapotrze-
bowanie oraz nie weryfiku-
je z ilu produktów w ci¹gu
dnia spo¿ywa dany sk³ad-
nik ze wszystkich Ÿróde³
pokarmowych, a to mo¿e
spowodowaæ nadkon-
sumpcjê. 

Generalnie zwi¹zki che-
miczne dodawane do ¿ywno-
œci jako Ÿród³o witamin i
sk³adników mineralnych
musz¹ byæ bioprzyswajalne,

tj. przyswajalne przez orga-
nizm i nie mog¹ spowodowaæ
zagro¿enia ¿ycia lub zdrowia
cz³owieka. Na przyk³ad: w
¿ywnoœci konwencjonalnej
nie wystêpuje witamina B1 w
formie chlorowodorku tiaminy,
czy witamina B6 w formie
chlorowodorku pirydoksyny,
które stosowane s¹ jako forty-
fikanty. Dla organizmu
cz³owieka takie zwi¹zki staj¹
siê obc¹ substancj¹, z nad-
miaru których w¹troba i nerki
musz¹ oczyœciæ organizm.
Jest to szczególnie wa¿ne dla
niemowl¹t i  ma³ych dzieci,
lub dla seniorów z wielocho-
robowoœci¹/wielolekowoœci¹.
Dlatego szczególnie rodzice
dzieci i seniorzy powinni mo-
nitorowaæ spo¿ycie sk³adni-
ków od¿ywczych z ró¿nych
Ÿróde³ pokarmowych i przed
wszystkim spo¿ywaæ je z
¿ywnoœci konwencjonalnej,
aby niepotrzebnie nie ob-
ci¹¿aæ w¹troby i nerek. 

Resumuj¹c, ¿ywnoœæ
wzbogacana na ca³ym
œwiecie znajduje swoje
miejsce na rynku produk-
tów spo¿ywczych i ma uza-
sadnienie w spo¿ywaniu
celem niwelowania niedo-
borów pokarmowych lub im
zapobieganiu, jednak tam
gdzie jest to mo¿liwe za-
sadnym jest zbilansowanie
i urozmaicenie diety nie-
przetworzon¹ ¿ywnoœci¹
konwencjonaln¹ zawie-
raj¹c¹ naturalne zwi¹zki
od¿ywcze. 

DR HAB. IN¿. ZUZANNA GOLUCH,
PROF. UEW

KATEDRA TECHNOLOGII 
¯YWNOŒCI I ¯YWIENIA

WYDZIA³ IN¿YNIERII PRODUKCJI 
UNIWERSYTET EKONOMICZNY 

WE WROC³AWIU

Wzbogacanie żywności może
przybierać różne formy
Czym jest ¿ywnoœæ wzbogacana (fortyfikowana) i czy warto w³¹czyæ j¹ do diety?

r  e  k  l  a  m  a

Obecnie na rynku istnieje wiele grup
spożywczych fortyfikowanych

celowanych np. dla dzieci, niemowląt,
seniorów, dla wegan, sportowców, ale

i też dla ogółu społeczeństwa
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Stilonowcy wygrali dwana-
œcie spotkañ, dziewiêæ zre-
misowali i trzynaœcie razy
schodzili z boiska pokonani.
Bilans bramkowy niebiesko-
bia³ych to 51 strzelonych i 49
straconych goli. Najwiêcej
bramek, bo 12 zdoby³ Mate-
usz Kaczor, 10 trafieñ zano-
towa³ Emil Drozdowicz.

Przypomnijmy, i¿ po run-
dzie jesiennej i jednym me-
czu rundy wiosennej nasz
zespó³ zajmowa³ dopiero 15.
Miejsce. Stilonowcy zgroma-
dzili wówczas 18 punktów,
wygrali cztery spotkania, za-
notowali szeœæ remisów i
osiem razy przegrali.

Na tak ubogi dorobek punk-
towy i odleg³e miejsce w ta-
beli Stilonu wp³yw mia³ prze-
de wszystkim fatalny start
rozgrywek. Dru¿yna prowa-
dzona przez trenera Marci-
na Wêglewskiego przegry-
wa³a mecz za meczem, nie
strzela³a bramek i nie zdoby-
wa³a punktów. Stilon okupo-
wa³ ostatnie miejsce w tabeli,
a w³odarze klubu postanowili
dokonaæ roszady na stano-
wisku trenera.

Nowym opiekunem niebie-
sko-bia³ych zosta³ £ukasz
Maliszewski. Pod jego
wodz¹ zespó³ rozpocz¹³ zdo-
bywanie punktów i wydosta³
siê ze strefy spadkowej. We-
ryfikacja pracy trenera Mali-
szewskiego mia³a nast¹piæ
jednak¿e wiosn¹.

- Ze swojego doœwiadczenia
powiem, ¿e tak ciê¿kich przygo-
towañ i treningów nie mia³em
od dawna. Wiadomo, ¿e wiele
bramek w poprzedniej rundzie
traciliœmy w koñcówkach i teraz
chcemy tego unikn¹æ - powie-
dzia³ nam przed startem drugiej
rundy Emil Drozdowicz.

Ciê¿ka praca w okresie
przygotowawczym przy-
nios³a efekty. W rundzie wio-
sennej natomiast niebiesko-
biali spisywali siê rewelacyj-
nie i kroczyli od zwyciêstwa
do zwyciêstwa. Efektem tego
by³o szybkie wydostanie siê
ze strefy zespo³ów

walcz¹cych o ligowy byt  i
d³ugie prowadzenie w tabeli
drugiej rundy. Pierwszopla-
nowymi postaciami w kadrze
trenera Maliszewskiego byli,
oprócz skutecznych Kaczora
i Drozdowicza, Adrian
£uszkiewicz, bramkarz
Szymon Czajor i obroñca
Mateusz M¹czyñski.

Pewnoœæ ligowego utrzy-
mania sprawi³a, ¿e trener
Maliszewski coraz czêœciej
wystawia³ m³odych zawodni-
ków. Byli to m.in. Jakub Ka-
czor,  Szymon Szyszka,
Marcin Bieniek, Oliwer Si-
wozad,  Piotr Gibert, Niko-
dem Matuszewski czy Ja-
kub Szymaniuk. Coraz rza-
dziej pojawiali siê na placu
gry Drozdowicz, £uszkie-
wicz, Filip Wiœniewski.
Dzia³acze i trener liczyli w
ten sposób na finansow¹ na-
grodê w klasyfikacji Pro Ju-
nior System. Ostatecznie Sti-
lon wygra³ tê klasyfikacjê i
zgarn¹³ 400 tysiêcy z³otych.
Koñcówka jednak nie na-
le¿a³a ju¿ do udanych i na-
sza ekipa przegra³a trzy
spotkania.

Z jednej strony dla klubu to
powa¿ny zastrzyk finansowy
(o wiele wiêkszy ni¿ ze stro-
ny magistratu), który wszela-
ko trzeba wykorzystaæ odpo-
wiednio z regulaminem pro-
gramu. Z drugiej strony rodzi
siê pytanie - czy tak ma wy-
gl¹daæ budowa dru¿yny i czy
kibice chc¹ ogl¹daæ zawod-
ników a¿ tak m³odych i w ta-
kiej iloœci? Tym bardziej, ¿e
dla nich s¹ przecie¿ roz-
grywki m³odzie¿owe.

Miejmy nadziejê, ¿e w no-
wym sezonie z tej sporej licz-
by m³odzie¿owców kilku z
nich bêdzie wystêpowa³o w
pierwszym sk³adzie w lidze
ze wzglêdu na umiejêtnoœci,
a nie na status
m³odzie¿owca.

Od w³odarzy klubu przed
startem nowego sezonu
oczekujemy w ka¿dym razie
klarownych deklaracji, w ja-
kim kierunku ma pod¹¿aæ
pi³karski Stilon. Ma byæ trze-
cioligowym œredniakiem z
szerok¹ kadr¹ m³odych
pi³karzy czy walczyæ o pro-
mocjê do klasy wy¿szej?

PRZEMYS³AW DYGAS

Piłkarze Stilonu zachwycali tylko wiosną
Zespó³ Stilonu Gorzów ukoñczył tegoroczne pi³karskie rozgrywki trzeciej ligi na dziewi¹tej pozycji z dorobkiem 45 punktów.

Piłkarze Stilonu wiosną grali efektownie i skutecznie
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Gorzowianie w ca³ym sezo-
nie zgromadzili 39 punktów.
Wygrali dziewiêæ spotkañ,
dwanaœcie zremisowali i trzy-
naœcie przegrali. Dorobek
bramkowy 42-58. Najlepszym
strzelcem zosta³ Igor Lewan-
dowski, który zdoby³ szeœæ
goli, a Dawid Ufir zanotowa³
piêæ trafieñ. Bordowo-grana-
towi dotarli równie¿ do fina³u
wojewódzkiego Pucharu Pol-
ski, gdzie niestety ulegli Le-
chii Zielona Góra 0:4.

Po rundzie jesiennej i jed-
nym meczu rundy wiosennej
pi³karze Warty zajmowali 11.
miejsce w tabeli, maj¹c 22
punkty. Wydawa³o siê, ¿e w
drugiej czêœci sezonu unikn¹
oni walki o utrzymanie i za-
pewni¹ sobie ligowy byt
wczeœniej. Sta³o siê inaczej i
s³aba dyspozycja szczególnie
w marcowych oraz kwietnio-
wych meczach sprawi³a, ¿e
sytuacja ekipy gorzowskiej
stawa³a siê coraz gorsza. Do-
datkowo z drugiej ligi spad³a
Skra Czêstochowa, a to ozna-
cza³o w koñcówce sezonu, ¿e
szeregi trzecioligowców z na-
szej grupy opuszcz¹ a¿ czte-
ry zespo³y.

O wszystkim mia³ decydo-
waæ ostatni mecz bordowo-
granatowych na wyjeŸdzie z
Uni¹ Turza Œl¹ska. Gorzowia-
nom do szczêœcia wystar-

czy³by remis, lecz to gospo-
darze okazali siê lepsi i ze-
pchnêli warciarzy na miejsce
spadkowe. O g³ównych przy-
czynach s³abszej gry opowia-
da by³y ju¿ opiekun Warty,
Mateusz Konefa³.

- Powodów naszej niskiej lo-
katy by³o kilka. Ja najbardziej
¿a³ujê spotkañ, w których pro-
wadziliœmy, a bramki na remis
traciliœmy w doliczonym cza-
sie gry. W tej rundzie przegra-
liœmy tylko piêæ spotkañ, nato-

miast zbyt du¿o remisowa-
liœmy. Uk³ad tabeli pokaza³, ¿e
wystarczy³o jedno zwyciêstwo
wiêcej i byœmy skoñczyli se-
zon nawet w œrodku tabeli -
powiedzia³ trener.

Do tych przyczyn dodaæ  na-
le¿y jeszcze rzucaj¹cy siê w
oczy brak doœwiadczonego
defensora oraz pi³karza, który
skutecznie koñczy³by sytua-
cje pod bramk¹ rywali. Nie-
stety, bordowo-granatowi nie
potrafili równie¿ ani razu wy-

graæ z ¿adnym z czterech be-
niaminków. Do  tego doszed³
walkower za zremisowany
mecz z póŸniejszym zwy-
ciêzc¹ trzeciej ligi Rekordem
Bielsko-Bia³a.

Mateusz Konefa³ wraz z
koñcem sezonu zakoñczy³
pracê w najstarszym klubie
pi³karskim w Gorzowie. W
nowym sezonie pierwszym
trenerem bêdzie Pawe³ Po-
smyk. W chwili kiedy odda-
waliœmy tekst do druku poja-

wi³a siê informacja, ¿e War-
ta pozostanie jednak w trze-
ciej lidze, poniewa¿ z gry w
drugiej ligi wycofa³a siê Ra-
dunia Stê¿yca, a Skra
Czêstochowa zg³osi³a chêæ

pozostania na tym szczeblu
rozgrywek. Tym samym
zwolni³o siê jedno miejsce w
trzeciej lidze dla Warty Go-
rzów.

PRZEMYS³AW DYGAS

Trudny sezon dla Warty Gorzów
Zespó³ Warty Gorzów na zakoñczenie sezonu zaj¹³ 15. miejsce i formalnie nie zdo³a³ utrzymaæ siê w gronie trzecioligowców, ale pozostaje na tym
szczeblu rozgrywek.

Tegoroczne mecze z udziałem Warty często trzymały w napięciu do ostatnich sekund
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